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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT 
 
Identificació de la sessió: 
 
Núm. : 04/2020 
Caràcter: ordinari  
Data: 19 de maig de  2020 
Horari: de 20:04 a 00:07 hores   
Lloc: D’acord amb allò previst en l’article 46.3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases de règim local, en concórrer la circumstància excepcional 
d’estar vigent l’estat d’alarma decretat pel Real Decreto 463/2020, de 14 de març, 
pel que es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisis sanitària 
ocasionada pel COVID-19, la present sessió s’ha ralitzat a distància per mitjans 
electrònics o telemàtics. 
 
 
Hi assisteixen: 
 
ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV) 
 
REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic): 
 

- Ramon  Arnabat i Mata (VeC) 
- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC) 
- Salvador Campamà i Romeu (ERC) 
- Anna Doblas i Ruiz (JxV) 
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC) 
- Eladio García i Lodeiro (C’s) 
- Mònica Hill i Giménez (ERC) 
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC) 
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV) 
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV) 
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV) 
- Maria Ramon i Martínez (CUP) 
- Dolors Rius i Marrugat (JxV) 
- Francisco Romero i Gamarra (PSC) 
- Aureli Ruiz i Milà (JxV) 
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC) 
- Lourdes Sánchez i López (PSC) 
- Gemma Urgell i Rocías (ERC) 
- Noel Viñas i Serrano (CUP) 
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC) 

 
 
Excusa la seva absència: 
 

- Cap 
 
És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també la 
interventora general Lidia Ruiz Ortiz. 
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Desenvolupament de la sessió 
 
 
 

1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de les actes de la sessió plenària de 
05/05/2020. 

 
 
S’aprova per assentiment l’acta de la sessió plenària de data 5 de maig de 2020. 
 
 
SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ 

 
2. 6/2020/HIS_MP. MODIFICACIÓ PRESSUPOST 2020. Aprovació inicial si 

escau, de la modificació del pressupost en la modalitat de crèdits 
extraordinaris i de transferències de crèdit. 

 
 
La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el dictamen 
següent, per al seu debat o aprovació si escau: 
 
Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la necessitat 
de crear noves aplicacions pressupostàries i de transferències de crèdit, pel normal 
funcionament de diversos serveis, derivades de noves necessitats sorgides. 
 
Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament 
justificades, conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, pel 
qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 37 i 
40 a 42 del Reial Decret 500/90, i les Bases 11 i 13 de les Bases d’Execució del pressupost. 
 
 
ACORD: 
 
PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 6/2020, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris i de transferències de crèdit, d'acord amb el detall 
següent: 

 

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari 

 

Despeses a finançar: 

Aplicació Descripció 
Crèdit 

inicial 

Modificacions Modificació Crèdits totals  

anteriors 
que es 

proposa 
consignats 

3 15210 13000 Habitatge: personal laboral 0,00 0,00 171.900,00 171.900,00 

3 15210 16000 Habitatge: seguretat social 0,00 0,00 14.421,00 14.421,00 

5 33401 48923 Conveni Orquestra Camerata Penedès 0,00 0,00 10.000,00 10.000,00 

5 33401 48924 Conveni Associació Artística Triskel: Festival En Veu Alta 0,00 0,00 1.950,00 1.950,00 

2 92000 48900 Subvencions i ajuts d'emergència Pla de Xoc Covid-19 0,00 0,00 500.000,00 500.000,00 

0,00 0,00 698.271,00 698.271,00 
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Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries 

Aplicació Descripció Crèdit inicial 

Modificacions Modificació Crèdits totals  

anteriors 
que es 

proposa 
consignats 

4 15000 16000 Serveis urbanístics: seguretat social 203.306,00 0,00 -14.421,00 188.885,00 

4 15000 13000 Serveis urbanístics: personal laboral 577.038,00 0,00 -124.614,00 452.424,00 

1 92401 13000 Comunicació: personal laboral 87.954,00 0,00 -12.519,00 75.435,00 

3 23102 13000 Benestar social: personal laboral 887.695,00 0,00 -34.767,00 852.928,00 

4 15310 21004 Manteniment i millora de carrils bici 25.000,00 0,00 -25.000,00 0,00 

5 33404 22602 Publicitat Teatre Cal Bolet i Auditori Municipal 29.000,00 0,00 -3.000,00 26.000,00 

5 43001 22602 Publicitat Promoció Turística 61.500,00 0,00 -16.500,00 45.000,00 

1 33221 22699 Arxiu fotogràfic 1.300,00 0,00 -1.300,00 0,00 

1 92005 22699 Oficina d'Atenció Ciutadana: funcionament 3.900,00 0,00 -2.000,00 1.900,00 

2 92011 22699 Funcionament inspecció activitats i governació 3.000,00 0,00 -1.500,00 1.500,00 

3 23103 22699 
Assistència social: atenció primària. 

Funcionament (AMP) 
230.000,00 0,00 -25.000,00 205.000,00 

3 31101 22699 Salut Pública: funcionament  28.000,00 0,00 -4.200,00 23.800,00 

3 31102 22699 Pla local de drogues (AMP) 8.000,00 0,00 -2.500,00 5.500,00 

3 32301 22699 Llars d'infants: funcionament  46.000,00 0,00 -9.550,00 36.450,00 

3 34101 22699 Programació activitats esportives (AMP) 201.300,00 0,00 -52.000,00 149.300,00 

3 49301 22699 OMIC 11.500,00 0,00 -1.500,00 10.000,00 

3 92016 22699 
Participació Ciutadana i Voluntariat: 

funcionament  
8.500,00 0,00 -2.000,00 6.500,00 

3 92503 22699 Cooperació i desenvolupament: funcionament  15.000,00 0,00 -2.000,00 13.000,00 

4 15000 22699 Serveis urbanístics: funcionament. Material divers 4.000,00 0,00 -700,00 3.300,00 

4 17001 22699 Medi Ambient: funcionament  28.000,00 0,00 -8.700,00 19.300,00 

5 24101 22699 
Àrea de Desenvolupament Econòmic: 

funcionament 
4.000,00 0,00 -1.000,00 3.000,00 

5 33404 22699 Teatre Cal Bolet i Auditori: funcionament (AMP) 185.000,00 0,00 -80.000,00 105.000,00 

5 33701 22699 Servei d'Ocupació: funcionament 5.000,00 0,00 -1.000,00 4.000,00 

5 43111 22699 Organització Fires comercials (AMP) 137.000,00 0,00 -60.000,00 77.000,00 

5 43901 22699 Promoció turística (AMP) 78.000,00 0,00 -6.000,00 72.000,00 

5 92407 22699 Relacions internacionals: funcionament  13.000,00 0,00 -3.000,00 10.000,00 

5 92504 22699 Programa d'agermanaments  44.200,00 0,00 -30.000,00 14.200,00 

1 13201 22799 Policia Local: contractes de serveis 3.500,00 0,00 -3.500,00 0,00 

1 91201 22799 Gabinet Alcaldia: contractes de serveis 10.000,00 0,00 -5.000,00 5.000,00 

1 92401 22799 Comunicació: contractes de serveis 20.000,00 0,00 -12.000,00 8.000,00 

2 92001 22799 Contractes de serveis vehicles sostenibles 15.000,00 0,00 -4.000,00 11.000,00 

2 92006 22799 Psicotècnics: contractes de serveis 14.000,00 0,00 -5.000,00 9.000,00 

4 15100 22799 Seguretat, projectes i obres: contractes de serveis 160.000,00 0,00 -20.000,00 140.000,00 

4 16501 22799 
Contracte manteniment enllumenat públic i 

semaforia (A) 
260.000,00 0,00 -10.000,00 250.000,00 

5 24125 22799 
Serv. ext. assess. i formació Promoció Econòmica 

(AMP) 
62.000,00 0,00 -28.000,00 34.000,00 

5 33801 22799 Gestió Casa Festa Major: contractes de serveis 10.000,00 0,00 -10.000,00 0,00 

5 43901 22799 Promoció turística: contractacions externes 10.000,00 0,00 -5.000,00 5.000,00 

1 91201 23100 Locomoció membres de la Corporació 1.500,00 0,00 -1.000,00 500,00 

2 92001 23120 Dietes i trasllats personal Ajuntament 24.000,00 0,00 -10.000,00 14.000,00 

2 92900 50000 
Fons de Contingència per despeses imprevistes o 

urgents 
60.000,00 0,00 -60.000,00 0,00 

3.576.193,00 0,00 -698.271,00 2.877.922,00 

 

2n. Modalitat: Transferències de crèdit  

Despeses a finançar: Augments 
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Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions Modificació Crèdits totals  

      anteriors que es proposa consignats 

5.33403.48900 Subvencions a l’edició de llibres i audiovisuals 900,00 0,00 600,00 1.500,00 

3.31101.46300 Mancomunitat: animals de companyia 116.425,00 0,00 22.722,64 139.147,64 

117.325,00 0,00 23.322,64 140.647,64 

 

Font de finançament : Baixes per transferències 

 

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions Modificació Crèdits totals  

      anteriors que es proposa consignats 

2.94201.46300 Mancomunitat: serveis generals 78.700,00 0,00 -10.391,72 68.308,28 

3.31201.46300 Mancomunitat: cas de drogodependències 18.070,00 0,00 -3.855,88 14.214,12 

5.24125.46300 Mancomunitat: iniciatives econòmiques 40.210,00 0,00 -9.075,04 31.134,96 

136.980,00 0,00 -23.322,64 113.657,36 

 

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho 
i presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el citat 
termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini 
d'un mes per resoldre-les. 
 
Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició 
al públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es 
resolguessin en l'acte d'aprovació definitiva. 
 
TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la 
publicació al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela 
financera.  
 
 
VOTACIÓ: 
 
El dictamen és aprovat per 19 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 
2 abstencions (2 CUP). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que la modificació pressupostària contempla tres 
casuístiques. La primera afecta a les partides de la Mancomunitat perquè quan es 
va elaborar el pressupost de l’ajuntament no estava aprovat el pressupost de la 
Mancomunitat i hi ha hagut variacions. Ara ens adaptem al pressupost de la 
Mancomunitat. 
 
L’altre grup de modificacions afecta a les partides de personal que varien com a 
conseqüència de l’obertura de l’Oficina municipal d’habitatge. Es transfereixen 
imports d’unes partides de personal cap a altres. 
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La part més important de la modificació suposa destinar recursos al Pla de xoc per 
al Coronavirus. S’ha pentinat el pressupost per part de totes les Regidories, 
destinant els diners de les activitats que no s’han fet o que es preveu que no es 
faran, a una sola partida per un import total de 500.000€. 
 
Pensa que més endavant es podran obtenir més recursos d’altres administracions 
per tal de poder fer més actuacions. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifest que està plenament constada la necessitat de la 
transferència de crèdit. En línies generals està d’acord amb la modificació. 
Considera que potser hi ha alguna partida més que es podria afectar. Sembla que 
les necessitats aniran en augment i desitja que els recursos que s’han compromès a 
aportar Generalitat i Estat, arribin. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que és una modificació de pressupost de 
característiques molt diferents de moltes altres. El destí de la majoria dels recursos 
és a l’oficina d’habitatge i al Pla de xoc.  
 
No obstant, pensa que no caldria treure els diners de la partida destinada a 
actuacions del carril bici, perquè tot i que la inversió que inicialment es pensava fer 
no es faci, es podria fer alguna altra actuació. 
 
En quant a la partida de salut pública a les escoles, pensa que es podria reservar a 
dotar de recursos el Pla local de salut i pel que fa a ocupació, sembla que hi haurà 
moltes necessitats a curt termini. 
 
Cal poder fer servir el romanent de 2019 i cal que les altres administracions aportin 
recursos a l’ajuntament i espera que la destinació concreta d’aquests 500.000€ es 
pugui fer de manera consensuada mitjançant acords en la Junta de portaveus. 
 
La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el passat Ple va aprovar un seguit de 
mesures per fer front a la crisi social i econòmica que ha originat el coronavirus. 
Aquests són els casos que consideren justificats per fer una modificació de 
pressupost. 
 
Constaten que aquests pressupostos prioritzen el ciment, sense posar al centre a 
les persones i els seus drets. No contempla una negociació amb la moratòria en el 
pagament d’interessos a la banca privada o una rebaixa de retribucions de l’equip 
de Govern i càrrecs de confiança. 
 
Es redistribueixen un seguit de partides, creant una partida única i no diuen on van 
destinats aquests diners. En conseqüència, anuncia l’abstenció del grup municipal. 
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) exposa que en aquests pocs dies el que s’ha fet una 
feina coordinada per Hisenda on cada servei ha analitzat l’impacte en els seus 
pressupostos per tal de mirar de fer una modificació. 
 
És coherent amb el Pla de xoc, És seguir una línia que ha estat tractada amb els 
portaveus dels grups municipals i que s’ha seguit en els darrers dos mesos. 
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La base de tot això han estat més de 15.000 àpats, seguiment de més de 500 
persones majors de 85 anys, de persones sense llar, elaboració amb col·laboradors 
de més de 5.000 mascaretes, etc. El Pla de xoc aprovat al Ple passat fa el mandat a 
fer front a la crisi sanitària i econòmica. 
 
La Sra. Mònica Hill (ERC) manifesta que es tracta d’una situació excepcional que 
comporta mesures excepcionals. Celebren que s’hagi fet una revisió del pressupost 
municipal. Ara sabem de quina primera partida pressupostària disposem.  
 
Celebren que l’Oficina municipal d’habitatge sigui un servei obert. El seu 
desmantellament va ser una mala decisió i desitgen que no sigui només un punt 
d’informació. 
 
Celebren la dotació de 500.000€ per lluitar contra la crisi social i econòmica i 
esperen poder fer noves modificacions pressupostàries en el futur. Les mesures 
s’han d’aplicar ja i aquests recursos ens permetran tirar-les endavant. 
 
Faran un seguiment de la posada en marxa de les mesures del Pla de xoc. Ara 
caldrà veure quina quantitat es destina a cada àmbit. Volen participar en aquestes 
decisions i es posen a disposició de l’equip de Govern. 
 
I finalment demana urgència, perquè la crisis va començar el 14 de març.       
 

 
3. 1/2020/HIS_REC RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. 

Aprovació si s’escau de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits 
de l’exercici pressupostari 2019. 

 
 
La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el 
dictamen següent, per al seu debat o aprovació si escau: 
 
Per Decret d'Alcaldia de data 3 de març de 2020 es va aprovar la liquidació del 
Pressupost de 2019 de la qual va resultar un romanent de tresoreria per despeses 
generals de 5.247.169,02 euros. 
 
Per part del departament d’intervenció es posa de manifest que hi ha operacions 
pendents d’aplicar a la comptabilitat de l’exercici actual per import de 16.206,38€, 
com a conseqüència de la presentació de despeses en l’any 2019 que fan referència 
al serveis prestats durant aquest exercici per part de l’Organisme de Gestió 
Tributària per la recaptació dels drets tributaris que tenen atribuït per delegació, i 
que segons el principi d’anualitat pressupostària haurien d’estar imputades a 
l’exercici on s’ha realitzat la despesa. 
 
Es necessita tramitar l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits d’anys 
anteriors per tal de poder aprovar el reconeixement d’aquestes obligacions. 
Vist l’informe d’intervenció núm. 15/2020, de data 11 de maig de 2020. 
 
Vist, l’article 60.2 del RD 500/1990, de 20 d’abril i les bases 4 i 17 de les Bases 
d’Execució del Pressupost General d’aquest Ajuntament per a l’exercici 2020. 
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Per tot l’exposat, s’ACORDA: 
 
 
PRIMER.- Aprovar el reconeixement de crèdits corresponents a l’exercici anterior. 
 
SEGON.- Donar trasllat al departament d’intervenció 
  
 
VOTACIÓ: 
 
El dictamen és aprovat per 13 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s) i 8 abstencions 
(5 ERC, 2 CUP, 1 VeC). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es tracta d’un expedient que cal tramitar per 
l’aprovació d’una sèrie de despesa que no es va poder atendre en l’exercici 
pressupostari anterior. 
 
 

4. 1/2020/HIS_OF MODIFICACIÓ ORDENANCES FISCALS COVID. 
Aprovació provisional si escau, de les modificacions de diverses Ordenances 
fiscals municipals de tributs  i preus públics. 

 
 
La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
municipal, per al seu debat i aprovació si escau, el dictamen següent: 
 
ATÈS QUE: 
 
1) El món sencer travessa una greu crisi sanitària provocada per la pandèmia de  
COVID-19. Això provoca malalties i morts, contagis o risc de contagis, quarantenes, 
necessitat de confinament a casa seva de bona part de la població i restriccions en 
els moviments de persones i en les activitats. 
 
2) El Reial decret 463/2020, de 14 de març, objecte posteriorment de pròrrogues, 
va declarar l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària, va confinar la 
població tret de casos especials i va suspendre cautelarment múltiples activitats 
econòmiques, sobretot de comerç, serveis professionals i hostaleria. El dia anterior 
a Catalunya s’havia dictat ja la Resolució SLT/737/2020, per la qual es van 
clausurar de manera immediata activitats com establiments esportius, gimnasos, 
teatres i cinemes, bars i restaurants, botigues i centres comercials exceptuant els 
d’alimentació, etc. 
 
3) Malgrat que s’ha iniciat un procés gradual en fases de recuperació de les 
activitats i dels moviments, algunes de les activitats clausurades encara ho estan, i 
altres pateixen serioses restriccions o limitacions (cites prèvies, equips de 
protecció, mesures addicionals d’higiene, limitacions d’aforament, distàncies de 
seguretat, nombre màxim de clients, etc). 
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4) La crisi sanitària provoca a més una indubtable situació de crisi econòmica i 
social que es perllongarà almenys durant tot l’any 2020 i part del 2021. Les 
activitats que reobrin se sotmeten a restriccions, moltes empreses tenen més 
despeses i menors ingressos, i els hàbits i capacitats de compra es poden retenir. 
De fet, s’anuncia un escenari macroeconòmic per a 2020 de davallada substancial 
de l’activitat o PIB, increment important de la taxa d’atur i increment del deute i del 
dèficit públic. 
 
5) Totes les Administracions, segons les seves competències, estan adoptant les 
mesures que consideren viables per a fer front a aquests problemes: ajuts, 
moratòries, política fiscal, subvencions, crèdits, mesures laborals, intervencions 
sobre habitatge i serveis i subministraments bàsics, etc. De fet, l’Ajuntament de 
Vilafranca ja ha aprovat un Pla de Xoc amb el suport de tots els grups municipals. 
 
6) No cal dir que els Ajuntaments no tenen la clau principal per a resoldre el 
problema, ja que no disposen dels recursos i de les competències suficients per a 
fer-ho. Els Ajuntaments podem i hem de prendre iniciatives possibles: ajornaments 
i reduccions d’alguns tributs propis, plans pactats de reactivació econòmica en 
l’àmbit local, ajuts socials, suport al comerç, polítiques d’habitatge assequible, etc. 
 
7) En l’àmbit de les Ordenances fiscals i de preus públics vigents a l’Ajuntament de 
Vilafranca el 2020, cal tenir present: 
 

a) Impostos com l’IBI, IAE i vehicles no es poden reduir, ni que així es 
volgués. Operen en termes d’any natural quant al període impositiu, i 
es meriten l’1 de gener, per la qual cosa no seria viable una 
modificació, tret que existís una llei tributària de l’Estat que ho 
permetés. Quant a l’impost sobre construccions i sobre l’increment del 
valor dels terrenys en sòl urbà, no sembla adient la seva reducció, ja 
que només es meriten si es produeixen fets imposables concrets que 
fan palesa riquesa (promoció d’obres o transmissió de sòl), i no tenen 
una relació directa amb l’economia productiva. 
 

b) Tampoc cal modificar tributs que es meriten quan es produeix el fet 
imposable, si es produeix, o que tenen poca rellevància des del punt 
de vista dels efectes de la crisi sanitària: taxa per intervenció 
administrativa d’activitats, llicències o comunicacions d’obres, 
conservació del cementiri, retirada de vehicles, entrades de vehicles o 
guals, etc. 

 
c) Hi ha taxes i preus públics que no s’han de cobrar durant el període de 

clausura d’activitats derivada de l’estat d’alarma. Els articles 26.4 
(sobre taxes) i 46.2 (sobre preus públics) del text refós de la Llei 
d’hisendes locals (Reial decret llei 2/2004, de 5 de març) ja 
estableixen que quan per causes no imputables al subjecte passiu o a 
la persona obligada, no es pugui prestar o desenvolupar el servei, 
activitat o aprofitament que dona lloc a la taxa o preu públic, cal 
procedir a la devolució de l’import. Es dona aquest supòsit en casos 
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com els preus públics de Llars d’Infants o Complex Aquàtic, mercats 
no sedentaris, o ocupació de l’espai públic amb taules i cadires 
d’hostaleria, per exemple. També es considera que ha d’operar 
aquesta previsió legal, encara que el servei s’estigui prestant 
potencialment, en el cas de la taxa per gestió de residus comercials. 
Els serveis de recollida, tractament, valorització i dipòsit de residus 
comercials (que inclouen els industrials assimilats a municipals) han 
estat operatiu, però algunes activitats com les comercials o de 
restauració han quedat suspeses obligatòriament a causa de la 
declaració de l’estat d’alarma, i per tant no han generat residus ni 
s’han beneficiat del servei. Malgrat que la no percepció de taxa o preu 
públic durant el període d’inactivitat del servei, manca d’activitat o 
d’aprofitament durant l’estat d’alarma pot acordar-la l’alcalde per 
decret, sense modificar l’Ordenança, en molts casos es considera 
adient portar a terme reduccions addicionals durant l’any 2020 per les 
raons de crisi esmentades, i en aquests casos cal modificar 
l’Ordenança. En canvi, per decret d’alcaldia podran acordar-se no 
cobraments durant el període directe i precís de clausura en supòsits 
com el preu públic de Llars d’Infants, la taxa per estacionament a la 
via pública en zona blava o reduccions per serveis parcialment limitats 
com és el cas del preu públic per serveis de l’escola municipal de 
música. 
 

d) Quan algunes activitats comercials, de serveis o de restauració 
reobren ho han de fer amb limitacions que incideixen negativament en 
la seva rendibilitat, i amb davallada rellevant de la demanda. Per tant, 
en alguns caos sembla adient no limitar-se a no cobrar la taxa o preu 
corresponent estrictament al temps proporcional de clausura, sinó 
preveure una certa reducció fins a finals de 2020, per tal d’ajudar en la 
mesura del possible als sectors afectats. 

 
8) Aquestes mesures s’han d’instrumentar a través de la modificació formal de les 
Ordenances fiscals i de preus públics corresponents. Aquesta modificació és 
possible i no resta paralitzada per cap suspensió de terminis inherents a l’estat 
d’alarma. Justament els efectes dels fets justificatius de l’estat d’alarma fan viable 
la modificació, que tracta de pal·liar aquests fets de crisi sanitària i econòmica. Així 
resulta de l’article 53 del Reial decret llei 11/2020, de 31 de març, amb relació a 
l’article 33 del Reial decret llei 8/2020, de 17 de març, preceptes que fan referència 
explícita als tràmits i procediments en matèria tributària. 
 
9) Es considera preferible no modificar diferents imports, tarifes i preus de les 
Ordenances afectades, sinó fer referència succinta a períodes i percentatges de 
reducció. Les mesures són temporals fins a 31 de desembre de 2020, i 
posteriorment es retornarà al text actual, sens perjudici de les posteriors 
modificacions i revisions que es puguin acordar amb vista a l’any 2021. 
 
10) La competència per aprovar les modificacions d’Ordenances fiscals correspon al 
Ple municipal, sense necessitat de majoria qualificada. El procediment per aprovar i 
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modificar les Ordenances de tributs i preus públics locals es regula en els articles 15 
a 19 del Text refós de la Llei d’hisendes locals (RDL 2/2004, de 5 de març) 
 
Per això, vistos els informes emesos, s’ACORDA: 
 
PRIMER.- Declarar expressament que procedeix legalment tramitar fins a la seva 
aprovació definitiva aquest expedient, d’acord amb allò que preveu l’article 53 del 
Reial decret llei 11/2020, de 31 de març, amb relació a l’article 33 del Reial decret 
llei 8/2020, de 17 de març. 
 
SEGON.- Aprovar provisionalment les modificacions d’Ordenances fiscals municipals 
de tributs  i preus públics que s’esmenten tot seguit, en els termes següents: 
 
A) Ordenança Fiscal núm. 6 (taxa per gestió de residus municipals). 
 
S’introdueix una nova Disposició Addicional, la 3ª, amb el text següent: 
 
Amb vigència exclusiva per a l’any 2020, s’estableix un  règim singular de la taxa 
per recollida, tractament, valorització i dipòsit de residus comercials (que inclou els 
industrials assimilats a municipals), respecte a activitats econòmiques els locals de 
les quals s’hagi vist clausurat o tancat forçosament pel Reial decret 463/2020, de 
14 de març, objecte posteriorment de pròrrogues, que va declarar l’estat d’alarma 
per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la COVID-19. 
 
Això afecta a activitats i locals com perruqueries, centres d’estètica i de fisioteràpia, 
comerç al detall no alimentari, hostaleria com bars, restaurants, cafeteries i hotels, 
comerç d’automòbils, llars d’infants i escoles, gimnasos, locals d’exposició, cinemes 
i teatres, llibreries i floristeries, i la resta dels clausurats forçosament. Tenint en 
compte ja els períodes de tancament forçós, i els posteriors de funcionament amb 
limitacions que poden comportar pèrdua d’ingressos, increment de despeses i 
menor activitat generada, en tots aquests casos els imports anuals de la taxa 
previstos en aquesta Ordenança resten reduïts en un 40 per 100. Els períodes de 
tancament forçós no generen devolució o reducció de taxa, atès que es troben ja 
contemplats i inclosos amb escreix a través de la reducció del 40 per 100 aprovada. 
 
B) Ordenança fiscal núm.9 (taxa de parades de mercats de Sant Salvador i de la 
Carn) 
 
S’introdueix una nova Disposició Addicional, única, amb el text següent: 
 
Amb vigència exclusiva per a l’any 2020, s’estableix un  règim singular de la taxa 
de mercats regulada en aquesta Ordenança, respecte a parades dels mercats 
municipals de Sant Salvador i de la Carn, amb activitats que s’han vist  clausurades 
o tancades forçosament pel Reial decret 463/2020, de 14 de març, objecte 
posteriorment de pròrrogues, que va declarar l’estat d’alarma per a la gestió de la 
crisi sanitària ocasionada per la COVID-19. Les parades a les quals s’aplica aquest 
règim són exclusivament el restaurant de la planta alta del mercat  municipal de la 
Carn i el bar del mercat municipal de Sant Salvador. 
 
Quant a aquestes parades no hauran de satisfer la taxa corresponent a tres mesos 
de 2020, coincidents amb els mesos de març, abril i maig. 
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Aquesta mesura no afecta els cànons i tributs del supermercat alimentari ubicat al 
mercat de Sant Salvador.  
 
C) Ordenança fiscal núm. 14 (taxa per ocupació del domini públic amb taules i 
cadires) 
 
S’introdueix una nova Disposició Addicional, única, amb el text següent: 
 
Amb vigència exclusiva per a l’any 2020, s’estableix un  règim singular de la taxa 
per ocupació de domini públic amb taules i cadires, respecte a activitats 
econòmiques els locals de les quals s’hagi vist clausurat o tancat forçosament pel 
Reial decret 463/2020, de 14 de març, objecte posteriorment de pròrrogues, que 
va declarar l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la 
COVID-19. 
 
Això afecta la taxa de taules i cadires a l’espai públic de bars, restaurants, 
cafeteries i altres locals que puguin disposar de terrassa al carrer. Tenint en compte 
ja els períodes de tancament forçós, i els posteriors de funcionament amb 
limitacions que poden comportar pèrdua d’ingressos, increment de despeses i 
menor activitat generada, en aquests casos els imports de la taxa previstos no es 
meritaran ni s’hauran de satisfer a partir del 14 de març de 2020 i fins la 
finalització de l’any 2020.  
 
D) Ordenança fiscal núm. 15 (ocupació del domini públic amb parades, atraccions, 
mercats no sedentaris) 
 
S’introdueix una nova Disposició Addicional, única, amb el text següent: 
 
Amb vigència exclusiva per a l’any 2020, s’estableix un  règim singular de la taxa 
per ocupació de domini públic en algunes de les modalitats previstes en aquesta 
Ordenança, respecte a activitats econòmiques afectades per la declaració de l’estat 
d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la COVID-19, amb 
decisions de limitació acordades per les autoritats sanitàries supramunicipals o per 
l’Ajuntament. 
 
La taxa per parades dels mercats no sedentaris no es meritarà ni cobrarà del 8 de 
març de 2020 (el darrer mercat se celebrà el 7 de març) al 31 de maig de 2020. A 
partir de l’1 de juny i fins al 31 de desembre de 2020 les tarifes previstes es veuran 
reduïdes en un 25 per 100. 
 
Quant a les taxes per parades de Tots Sants, xurreries, espectacles al carrer, 
criadors a la Fira del Gall i quioscos i rodatges a la via públic, els imports resten 
reduïts en un 25 per 100 des del 14 de març de 2020 i fins la fi d’enguany. 
 
E) Ordenança fiscal núm. 20, preu públic per serveis esportius 
 
S’introdueix una nova Disposició Addicional, única, amb el text següent: 
 
Amb vigència exclusiva per a l’any 2020, s’estableix un  règim singular d’aquest 
preu públic, quant als diferents preus aplicables als serveis del Complex Aquàtic, 



 

12 

 

afectats per la declaració de l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària 
ocasionada per la COVID-19.  
 
Es preus públics per serveis del Complex Aquàtic no es meritaran ni cobraran del 13 
de març de 2020 (data de clausura) al dia de la reobertura efectiva de l’equipament 
amb accés d’abonats i clients. A partir de la reobertura i fins al 31 de desembre de 
2020 tots els preus es veuran reduïts en un 15 per 100. 
 
TERCER.- Exposar al públic l’expedient i les modificacions pel termini de 30 dies 
hàbils, mitjançant anuncis que es publicaran al BOPB, un diari d’àmplia difusió, 
tauler d’anuncis i pàgina web, termini durant el qual es pot consultar l’expedient i 
presentar reclamacions o al·legacions. I no n’hi ha els acords i les modificacions 
s’entendran aprovats definitivament de manera automàtica, i es publicarà en el 
BOPB l’acord d’aprovació i el text literal de les modificacions d’Ordenances 
aprovades. Si n’hi ha, les modificacions de les Ordenances (només les afectades per 
les al·legacions) requereixen acord plenari i exprés d’aprovació definitiva, amb 
resolució motivada de les al·legacions presentades. 
 
 
VOTACIÓ: 
 
El dictamen és aprovat per 19 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 
2 abstencions (2 CUP). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es tracta de la modificació de les ordenances 
fiscals, perquè hi ha coses que no es van poder preveure quan es van aprovar les 
ordenances fiscals de 2020. Per ajudar a alleugerir l’impacte de la crisi, s’adopten 
mesures fiscals. El marge per introduir les modificacions és limitat. Ara es realitza 
l’aprovació inicial i es calcula que la seva aprovació definitiva serà al juliol. 
 
S’actua sobre tot en els comerços i activitats econòmiques quan han hagut de 
tancar forçosament. Es redueix un 40% la taxa de recollida d’escombraries 
comercials. En l’ordenança reguladora de la taxa de mercats no sedentaris, no es 
cobrarà el període en que no hi ha hagut mercat i per ajudar a la recuperació, es 
preveu reduir un 25% la taxa. 
 
Pel que fa a la taxa de terrasses, cal tenir en compte que l’hostaleria, en aquests 
moments, no pot obrir els locals, cosa que farà que l’activitat quedi molt afectada. 
Per això es preveu que la taxa de taules i cadires sigui gratuïta fins a final d’any. 
 
En el preu públic del complex aquàtic, no es cobrarà els abonaments sencers. Amb 
la reobertura, es creu que caldrà incentivar una mica l’activitat. 
 
Finalment manifesta que els càlculs realitzats quantifiquen totes aquestes mesures 
fiscals en 700.000€ que no hauran de satisfer els contribuents. 
 
El Sr. Eladio Garcia (C’s) anuncia que votarà afirmativament. Manifesta que els 
sembla de justícia la discriminació en les escombraries comercials, en les terrasses i 
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altres. En quant als preus dels serveis esportius,considera que caldria subvencionar 
una mica més el complex aquàtic per a la gent amb pocs recursos. 
 
 El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que la crisi fa que l’ajuntament hagi de 
destinar uns recursos per atendre les necessitats i també provoca una disminució 
dels ingressos. 
 
Les mesures en general, les veuen bé. No estarien d’acord en compensar el lucre 
cessant als concessionaris. No es pot pretendre guanyar igual abans de la crisi que 
desprès de la crisi. 
 
Ara cal veure com es pot ajudar a determinades famílies que ho estan passant 
malament per fer front al pagament d’impostos. 
 
Cal començar a plantejar-se les ordenances fiscals de 2021 i demanen a l’equip de 
Govern que faci un plantejament de les modificacions a introduir a les ordenances 
fiscals del 2021. Hi ha un cert marge de maniobra que sembla que es podria 
utilitzar. 
 
La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que és necessària la revisió d’algunes taxes 
municipals per suavitzar l’impacte de la crisi. Creuen excessiva la reducció de les 
taxes per les terrasses del 100% fins a final d’any. Creuen que hauria estat bé la 
reducció del 100% mentre duri l’estat d’alarma i del 50% desprès. I més si es té en 
compte que aquest contribuents també seran beneficiaris de la reducció de la taxa 
d’escombraries. 
 
Cal recuperar l’espai públic i les terrasses representen una privatització del mateix. 
 
La Sra. Mònica Hill (ERC) manifesta que al mes de març el seu grup municipal va 
fer diferents propostes a l’equip de Govern en l’àmbit fiscal. Algunes d’elles estan 
recollides i altres s’han quedat en el calaix. 
 
Valoren positivament el descompte que es realitza en la taxa per recollida de 
residus comercials, és un ajut per als establiments. Dit això, els fa patir que hi hagi 
un relaxament en la recollida selectiva d’aquests i caldrà alguna mesures 
suplementària per incentivar la recollida selectiva. 
 
La reducció de la taxa de les terrasses la valoren positivament, ja que l’hostaleria 
és dels sectors més castigats per la crisi. És bo que es faci una proposta com 
aquesta i els sembla bé buscar solucions per a noves terrasses. Cal vigilar molt de 
no privatitzar l’espai públic i entenen que és una situació provisional. 
 
La reducció del 15% al complex aquàtic és poc atractiva i caldria una major 
reducció per les famílies amb pocs recursos.  
  
 
ACCIÓ TERRITORIAL I SERVEIS URBANS 
 

5. 2/2020/EG_RN MODIFICACIÓ ORDENANÇA PAISATGE URBÀ. 
Aprovació inicial si escau, de la modificació puntual del Capítol 3 de 
l’Ordenança municipal del paisatge urbà de Vilafranca del Penedès. 
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La Comissió Informativa d’Acció Territorial i Serveis Urbans proposa que se sotmeti 
al Ple municipal, per a la seva consideració i si escau aprovació, el dictamen 
següent: 
 
Atès que el Ple municipal, per acord de 5 de maig de 2015, va aprovar 
definitivament l’Ordenança municipal del Paisatge urbà de Vilafranca del Penedès. 
 
Aquesta Ordenança respon a la necessitat d'establir uns criteris d'uniformitat i 
respecte en la imatge de l’espai públic i dels edificis de la vila, tant pel que fa a les 
façanes com als elements que s'integren en aquestes, i a la vegada aspira a la 
racionalització i la fiscalització de l'activitat publicitària en l'àmbit del municipi. 
L’Ordenança també aborda altres aspectes amb transcendència sobre el paisatge 
urbà, com les pintades i grafits, les tanques, i també les terrasses de bar i 
restaurant a la via pública que fins ara es regulaven, a partir de l’article 12 de 
l’Ordenança de civisme i convivència, per uns criteris establerts per acords de la 
Junta de Govern Local. 
 
Atès que des de l’entrada en vigor de l’Ordenança municipal de Paisatge urbà, i la 
seva conseqüent aplicació, s’ha detectat un seguit d’aspectes del seu articulat que 
cal matisar. 
 
En concret s’introdueixen algunes modificacions puntuals en els articles 27, 28 i 29 
de l’Ordenança, inclosos en el Capítol 3: Instal·lació de terrasses de bars i 
restaurants i del seu mobiliari a la via pública. També s’amplia la disposició 
transitòria tercera. Aquestes modificacions es detallen i justifiquen en l’informe 
tècnic i jurídic emès pel Servei d’Urbanisme, i posteriorment s’han fet algunes 
aportacions des del Servei de Governació. Els informes consten incorporats a 
l’expedient. 
 
Per això, s’ACORDA: 
 
1. Aprovar inicialment la modificació puntual del Capítol 3 de l’Ordenança municipal 
del paisatge urbà de Vilafranca del Penedès. 

 
2. Sotmetre l’expedient i el text de l’Ordenança al tràmit d’informació pública pel 
termini de trenta dies mitjançant edictes que es publicaran al BOP, al DOGC, a 
mitjans de comunicació escrita i en el tauler d’anuncis de la corporació, durant el 
qual podran presentar-se al·legacions o reclamacions. Si no n’hi haguessin, la 
modificació de l’Ordenança s’entendria aprovada definitivament sense necessitat 
d’un nou acord exprés, i entraria en vigor després de la publicació del seu text 
complet al BOP. 
 
3. Es modifiquen els preceptes següents de l’Ordenança: 
 
Nou redactat article 27, apartats 4 i 5: 
 

4. És per això que, en absència d’una autorització municipal expressa, queda 
prohibit: 
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• Situar o deixar abandonats a la via pública objectes o materials no autoritzats, 
encara que es trobin adossats a l’establiment propietat del mateix interessat. 

• Col·locar o situar altaveus o equips musicals a l’exterior del local o a la 
terrassa, sense l’expressa autorització municipal. 

• Col·locar elements o instal·lacions que obstrueixin el bon funcionament i l’ús 
dels elements urbanístics o mobiliari urbà com ara boques de reg, hidrants, 
senyals informatius o circulatoris, papereres, bancs, etc., així com davant dels 
accessos als habitatges, guals o sortides d’emergència. 

• Modificar o moure elements urbanístics com ara senyals, contenidors de 
brossa, mollons, etc. 

• Ampliar el nombre de taules o cadires indicats a la llicència, així com també 
sobresortir de la superfície màxima o moure’n la ubicació d’aquesta.  

• Instal·lar la terrassa i elements que la conformen sense disposar de 
l’autorització municipal. 

• Realitzar rases o instal·lacions a la via pública o façana sense disposar de 
l’autorització municipal. 

• Col·locar mobiliari auxiliar no autoritzat (expositors, congeladors, mostradors 
de venda i/o conservació d’aliments i begudes, caixes, ampolles o similars, 
màquines expenedores, etc), i instal·lar fogons, planxes o altres elements de 
cocció que emetin fums a la via pública.  

•  Explotar la terrassa sense disposar de l’assegurança de responsabilitat civil 
adient en vigor. 

• Utilitzar els arbres o mobiliari urbà com a suport per als elements de la 
terrassa. 

• Durant les hores autoritzades, les taules i cadires no poden restar apilades a la 
via pública, sinó que han de desplegar-se correctament dins l’espai de terrassa 
autoritzat. A la nit, fora de l’horari autoritzat, les taules, cadires, pissarres i 
altres elements de funcionalitat equivalent han de retirar-se a l’interior de 
l’establiment, excepte que per raons justificades s’autoritzi específicament 
deixar-los a l’espai d’ús públic en les condicions que assenyali. 

 
Només en casos justificats, sempre i quan les terrasses no s’ubiquin en 
ambients protegits turísticament, patrimonialment o davant d’edificis 
catalogats, es permet l’apilament temporal de taules i cadires a l’espai públic 
de la terrassa, sense obstaculitzar en cap cas l’espai de pas dels vianants i 
sempre dins dels límits de l’ocupació autoritzada. Si durant aquest temps es 
lliguen les taules i cadires, les cadenes o els altres sistemes de subjecció han 
d’anar protegits amb goma o plàstic per   minimitzar el soroll en la col·locació 
o retirada; i no podran lligar-se a elements d’arbrat o de mobiliari públic. En 
qualsevol cas sempre s’han de disposar preservant la seguretat i la mobilitat 
dels vianants a l’espai públic, i de manera que no s’incompleixin les 
normatives vigents d’accessibilitat i no suposin cap obstacle per a les persones 
amb discapacitat visual o amb mobilitat reduïda. 

 
En tot cas, en el supòsit que l’establiment resti tancat més de 48 hores seguides, 
caldrà sempre que tots els elements s’emmagatzemin dins l’establiment o en un 
local tancat. 
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5. El mobiliari i elements d’establiments de bar i/o restaurant que es poden 
autoritzar per a ocupar la via pública són: taules, cadires, para-sols, mampares, 
paravents, estufes i jardineres. Tots aquests elements s’hauran de col·locar dins de 
l’espai concedit i delimitat en la llicència municipal. Les seves característiques seran 
les definides en l’article 29 d’aquesta ordenança i en els annexes II i IV. 
 
S’admet la col·locació d’un únic element per anunciar els productes que se 
serveixen a les terrasses amb unes dimensions màximes de 0,60 x 0,60 x 1,50 
metres d’amplada, profunditat i alçada. L’element en qüestió s’ha de situar dins del 
perímetre autoritzat de la terrassa. 
 
Les pissarres, els faristols o altres elements de funcionalitat equivalent s’han de 
retirar a partir de l’hora de tancament. 
 
Nou redactat de l’article 28: 
 
Article 28.- Documentació mínima que cal presentar per a la sol·licitud d’ocupació 
de la via pública mitjançant terrasses. 
 
La petició d’autorització de terrasses en sòl públic s’haurà de formular adjuntant la 
documentació mínima següent: 
 
1. Per a les activitats que ho sol·liciten per primer cop. 
 

a) Instància, indicant les mides, ubicació exacta pretesa i característiques de 
l’ocupació. 
 

b) Compromís formal de tenir subscrita, vigent i al corrent de pagament, durant 
tot el període d’ocupació del sòl públic, una pòlissa d’assegurança que cobreixi 
la responsabilitat civil per danys materials i personals, derivada del local de 
l’establiment, de la terrassa i dels seus elements com taules i cadires, 
tanques, para-sols, etc. El compromís ha d’incloure la declaració d’assumir la 
persona titular de la llicència la responsabilitat derivada del funcionament de 
la terrassa. 
 

c) Plànol de planta a escala signat pel titular, indicant la situació de la terrassa, 
les taules i les cadires, altres elements si n’hi ha, i en el qual es reflecteixi tot 
el mobiliari urbà, cruïlles, etc. de la zona, acotant la terrassa i indicant el pas 
lliure per a vianants. 
 

d) Elements auxiliars (para-sols, tendalls, marquesines o pèrgoles): Cal aportar: 
 

1. Croquis de l’element (planta, alçat i secció) 
2. Especificació dels seus materials, textures i colors. 

 
2. Per a les activitats en què no es produeixen cap canvi d’ubicació, de nombre de 

taules i cadires, ni de superfície ocupada ni de titular de la llicència, i sol·licitin 
una pròrroga de la sol·licitud anterior: 
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a) Instància. 
 
b) Compromís formal de tenir subscrita, vigent i al corrent de pagament, durant 

tot el període d’ocupació del sòl públic, una pòlissa d’assegurança que cobreixi 
la responsabilitat civil per danys materials i personals, derivada del local de 
l’establiment, de la terrassa i dels seus elements com taules i cadires, 
tanques, para-sols, etc. El compromís ha d’incloure la declaració d’assumir la 
persona titular de la llicència la responsabilitat derivada del funcionament de 
la terrassa. 

 
3. Per a les activitats en què no es produeixen cap canvi d’ubicació, però sí quant al 

nombre de taules i cadires, i/o superfície ocupada, i/o canvi de titular de la 
llicència, i sol·licitin una pròrroga de la sol·licitud anterior. 

 
a) Instància indicant les mides, ubicació exacta pretesa i característiques de 

l’ocupació. 
b) Compromís formal de tenir subscrita, vigent i al corrent de pagament, durant 

tot el període d’ocupació del sòl públic, una pòlissa d’assegurança que cobreixi 
la responsabilitat civil per danys materials i personals, derivada del local de 
l’establiment, de la terrassa i dels seus elements com taules i cadires, 
tanques, para-sols, etc. El compromís ha d’incloure la declaració d’assumir la 
persona titular de la llicència la responsabilitat derivada del funcionament de 
la terrassa. 

c) Plànol de planta a escala signat pel titular, indicant la situació de la terrassa, 
les taules i les cadires, altres elements si n’hi ha, i en el qual es reflecteixi tot 
el mobiliari urbà, cruïlles, etc. de la zona, acotant la terrassa i indicant el pas 
lliure per a vianants. 

 
Nou redactat de l’article 29: 
 
Article 29.- Condicions mínimes per a la instal·lació de terrasses i els seu mobiliari. 
 
1. La col·locació de terrasses a la via pública s’haurà de fer de forma que, amb 

caràcter general, quedi lliure l’espai adient per al pas de vianants, que serà com 
a mínim d’1,80 metres un cop descomptada la superfície que, per qualsevol 
causa o obstacle, no sigui apta per al trànsit. Amb caràcter particular s’hauran 
de seguir els criteris següents:  

 
a) En el cas de terrasses a la vorera, l’espai per al pas de vianants serà sempre 

superior al 50% de l’amplada de la vorera. 
b) En illes de vianants, es pot autoritzar l’ocupació de com a màxim el 35% de 

l’ample del carrer, deixant una amplada lliure mínima de 3,20 m per a la 
circulació de vehicles i vianants. 

 
c) En espais oberts, places, zones verdes o espais de grans dimensions en 

general, les terrasses no poden ocupar més del 50 per cent de la superfície 
lliure destinada als vianants de l’espai d’ús públic. La seva instal·lació haurà de 
ser fixada pels serveis tècnics de l’Ajuntament, de tal manera que aquesta no 
alteri la normal utilització d’aquests espais per a l’esbarjo, lleure, mercat o 
similar, i/o dificulti l’accés de vehicles d’emergència (bombers, ambulàncies, 
cossos de seguretat, etc.). 
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d) En el cas d’establiments ubicats sota porxos, només poden situar taules, 

cadires, faristols i estufes. La situació de l’espai de la terrassa a l’interior del 
porxo ha de deixar una amplada mínima de pas lliure d’acord amb les normes 
vigents de promoció de l’accessibilitat i de supressió de barreres  
arquitectòniques. En el supòsit que això no sigui possible, se situaran fora dels 
porxos segons les condicions establertes en els apartats 1 i 2 d’aquest article, 
considerant com amplada del carrer la distància entre les façanes exteriors 
dels porxos. 

 
e) En tots aquells espais de concentració lineal que han de compatibilitzar la seva 

ubicació amb zones de passeig de vianants (Rambla de la Girada, ...) és 
prioritzarà la ubicació a un dels costats, que s’haurà de mantenir al llarg de 
tota la rambla o passeig, definint una zona destinada a terrasses i un 
recorregut diàfan pels vianants que faciliti les condicions de mobilitat.  

 
Les terrasses que es poden autoritzar a les rambles i els passeigs no poden 
ocupar més del 50 per cent de l’ample del passeig central o rambla. 

 
2. En carrers de plataforma única o prioritat invertida, l'amplada lliure mínima per 

a la circulació de vehicles i vianants serà de 4 m. 
 

3. No s’admetrà la instal·lació de terrasses en voreres d’amplada inferior a 4 m. 
 

4. S’admet la instal·lació de terrasses a la calçada, en el cas que no sigui possible 
a la vorera, davant l’establiment segons les normes anteriors, sempre i quan es 
compleixin totes i cadascuna de les condicions següents: 

 

a) No s'admetran terrasses a la calçada en el costat exterior del gir dels vehicles, 
ni en altres supòsits que es puguin considerar de risc per a la seguretat de les 
persones. 

b) El carrer ha de disposar de la possibilitat d’aparcament de vehicles (gratuït), 
ocupant la terrassa un espai inicialment previst com a aparcament. 

c) S’haurà de col·locar una pilona rodona, de cautxú color vermell (RAL 3020 o 
similar) i banda reflectant, de 80 cm. d’alçada i 10 cm de diàmetre. Haurà de 
ser col·locada tocant la tarima, al cantó del pas dels vehicles, i a la cantonada 
que primer es troben aquests en el sentit de la seva marxa. 

d) Quan la vorera tingui una alçada mínima de 15 cm, la terrassa haurà de ser 
instal·lada sobre una tarima de fusta al mateix nivell de la vorera. La tarima 
tindrà els tres cantells exteriors pintats de color groc (RAL 1023 o similar), 
haurà de permetre per sota l'escorrentia de les aigües pluvials, i haurà de ser 
resistent a la intempèrie i no lliscant. 

e) Quan la vorera tingui una alçada inferior als 15 cm, es podrà optar per 
instal·lar una tarima de fusta com la indicada en el punt anterior, o bé per 
col·locar més pilones de les descrites en la lletra c) d’aquest apartat 4, 
almenys una cada 4 metres, en el cantó del pas dels vehicles. 
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f) La terrassa haurà d’estar situada davant l’establiment al qual pertany, i no 
podrà sortir dels límits de la façana o parcel·la que aquest ocupa. En tot cas no 
podrà tenir més de 10 metres de llargada, ni d’1,80 metres d’amplada. 

g) En el cas que estigui permès l’aparcament en ambdós costats de la calçada, 
l’amplada mínima de la calçada haurà de ser de 8 metres. Quan l'aparcament 
estigui permès en un sol costat, l'amplada mínima de la calçada haurà de ser 
de 6 metres. 

h) Les terrasses ubicades a la calçada hauran d’estar limitades per jardineres o 
mampara com les definides en els aparats 15 i 16 d’aquest article d’un sol 
color, en tots els costats que limitin amb la pròpia calçada. Totes les jardineres 
o mampares instal·lades evitaran el pas d'un nen o nena, i seran resistents a l’ 
impacte d'un adult.  

i) Les terrasses ubicades en la calçada de l’Avda. Barcelona, Rambla Nostra 
Senyora i Av. Tarragona obligatòriament hauran d’estar limitades per 
jardineres com les definides en l’article 15 d’aquest article; el disseny i color 
de les quals haurà d’harmonitzar amb la resta d’elements de la terrassa. Podrà 
autoritzar-se la col·locació de mampares transparents de material rígid, de 
manera solidària amb les jardineres. 

 
5. Excepcionalment, en carrers en què no sigui possible la instal·lació de terrasses 

segons els apartats anteriors, es podrà no obstant autoritzar per acord de la 
Junta de Govern Local la instal·lació, previ informe dels serveis tècnics 
municipals que avaluï favorablement aspectes de seguretat, mobilitat, possibles 
obres necessàries d’adequació, instal·lació d’elements auxiliars (para-sols, 
marquesines o pèrgoles) i altres. El cost de qualsevol adequació anirà a càrrec 
de la persona peticionària de la llicència d’ocupació.  
 

6. Si és requerit, el titular de la llicència haurà de senyalitzar, a càrrec seu, amb 
un clau d'acer a cada cantonada (d'un model que s'especificarà) el perímetre 
dins del qual haurà de quedar col·locada la terrassa.  
 

7. Les taules i cadires podran ser d’alumini, vímet o fusta, o d’una combinació 
d’aquests elements, però sempre hauran d’estar harmonitzades entre sí a tota 
la terrassa de l’establiment. Hauran de ser el menys sorolloses possible, no 
podran exhibir cap tipus de publicitat, excepte la pròpia de l’establiment, i en 
cap cas l’element publicitari podrà tenir una dimensió superior a 10 cm d’ample 
i 5 cm d’alçada en cada un dels mobles de la terrassa que el portin. 
Excepcionalment, a petició justificada del titular de l’establiment i amb informe 
tècnic previ, es podrà autoritzar la instal·lació de taules i cadires d’altres 
materials. 

 
Tots els elements addicionals decoratius, com respatllers, coixins, etc, podran 
ser objecte de revisió si aquest no harmonitzen amb la resta de elements que 
conformen la terrassa. 
 

8. Els para-sols seran de forma quadrada o rectangular de fins a 3,5 metres de 
costat, desmuntables i plegables; de material tèxtil llis i d’un sol color ( blanc, 
cru, negre o bordeus), sense cap tipus de publicitat excepte la del propi 
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establiment i només als serrells. L’alçada mínima lliure serà de 2,20 metres i la 
màxima de 3,50 metres, amb la limitació que no podran afectar en cap cas 
balcons, façanes, arbres, fanals o altre mobiliari urbà. El seu suport serà lleuger 
i desmuntable, de fusta o metàl·lic; els peus estaran subjectats amb suports, 
admetent-se el seu ancoratge a terra prèvia autorització expressa de 
l’Ajuntament. S’admeten elements d’il·luminació solidaris o ancorats en els 
para-sols que no impedeixin que aquests es pleguin. S’hauran de mantenir en 
bon estat de conservació. 
 

9. S’admeten la instal·lació de para-sols plegables a dos pendents, formats per 
dos tendals de forma rectangular i sustentació mitjançant estructura metàl·lica 
de color blanc, admetent-se el seu ancoratge a terra prèvia autorització 
expressa de l’Ajuntament. Els tendals seran de material tèxtil llis i d’un sol color 
( blanc, cru, negre o bordeus), sense cap tipus de publicitat excepte la del propi 
establiment i només als serrells. L’alçada mínima lliure serà de 2,20 metres i la 
màxima de 3,50 metres, amb la limitació que no podran afectar en cap cas 
balcons, façanes, arbres, fanals o altre mobiliari urbà. S’admeten elements 
d’il·luminació solidaris o ancorats en els tendals que no impedeixin que aquests 
es pleguin. S’hauran de mantenir en bon estat de conservació. 
 

10. La instal·lació de para-sols en cap cas no podrà superar les mides màximes 
establertes per al perímetre de la terrassa. La instal·lació i els voladissos hauran 
de ser dins els límits del perímetre. Els voladissos només podran sobresortir 10 
cm. del perímetre, sempre que quedi justificat en la llicència concedida. 

 
11. Els para-sols instal·lats en àmbits molt representatius del municipi (rambla de 

Sant Francesc, rambla de Nostra Senyora, rambla de la Girada, rambla de la 
Generalitat, avingudes de Barcelona i de Tarragona, plaça de Jaume I, plaça de 
l’Oli i plaça Sant Joan ) hauran de ser de manera que el seu disseny, material i 
color harmonitzin amb la resta de les terrasses incloses en aquests àmbits, amb 
el seu entorn i amb l’entorn arquitectònic on s’emplacen. Tots ells hauran de 
respectar les condicions determinades per l’Ajuntament, per tal de garantir la 
seva uniformitat bàsica. 

 
12.  La instal·lació de pèrgoles es limita a  

 
a) Àmbits grafiats en el plànol de l’Annex II. Les pèrgoles situades en aquests 

àmbits  compliran necessàriament amb les característiques fixades per 
l’Ajuntament i que es recullen gràficament en l’Annex V. Es poden admetre 
tendals a la part superior de les pèrgoles, a càrrec de la persona 
interessada, de material tèxtil llis i d’un sol color (blanc, cru, negre o 
bordeus), sense cap tipus de publicitat. 
 

b) En aquells espais de la via pública on la vorera tingui una amplada 
superior a 6m 

 
c) En altres espais d’amplada inferior a 6m,  espais de plataforma única o en 

illes de vianants, es prioritzarà la instal·lació de para-sols o marquesines 
plegables, tot i que es podrà plantejar la instal·lació de pèrgoles en casos 
excepcionals que hauran de ser revisats de manera individualitzada i 
validats per la Junta de Govern Local, previ informe dels serveis tècnics 
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municipals que avaluï favorablement aspectes de seguretat, mobilitat, 
possibles obres necessàries d’adequació i altres. El cost de qualsevol 
adequació anirà a càrrec de la persona peticionària de la llicència 
d’ocupació.  

 
d) En espais oberts, places, zones verdes o espais de grans dimensions en 

general, la seva instal·lació haurà de ser fixada pels serveis tècnics de 
l’Ajuntament, de tal manera que aquesta no alteri la normal utilització 
d’aquests espais per activitats com  l’esbarjo, el lleure, els mercats o 
similars, i/o dificulti l’accés de vehicles d’emergència (bombers, 
ambulàncies, cossos de seguretat, etc.). 

 
13. Característiques de les PÈRGOLES (a excepció de les situades dins els àmbits 

grafiats en el plànol de l’Annex II):  
 
S’entén per pèrgola el tipus d’instal·lació provisional o fixa, a la via pública, per 
a protecció del sol, pluja i vent, coberta i amb tancaments verticals, amb un 
màxim de 3 costats, amb l’ús complementari i/o annex al servei dels 
establiments hostalers i de restauració. Compliran les següents condicions: 

 
a) CONDICIONS GENERALS. 
 
1. Les pèrgoles situades dins un mateix àmbit (tram de carrer) hauran de tenir 

unes condicions estètiques (disseny, material i color) que harmonitzin amb la 
resta de terrasses del seu entorn i amb l’entorn arquitectònic on s’emplacen.  

2. La seva instal·lació no podrà impedir la visibilitat del transit per la via on 
s’instal·la, ni les senyals de tràfic de la zona.  

3.  En cas d’existir mobiliari urbà (enllumenat públic, senyals de tràfic, bancs, 
papereres, arbres, etc), aquest haurà de quedar fora del recinte tancat de la 
terrassa. Haurà de deixar lliure per a la seva utilització pels serveis públics 
corresponents, les boques d’incendi, hidrants, registres de sanejament, 
centres de transformació i arquetes de registre de qualsevol servei públic.  

 
b)  ESTRUCTURA I FIXACIÓ 

 
1. Estructura tubular lleugera, desmuntable i anivellada, d’alumini lacat 

(blanc, cru, negre o bordeus), fusta  o altres materials resistents a la 
corrosió. Resistència al vent de 100 Km/h. Model i/o materials homologats 
segons normes UNE. 

2. S’instal·larà sense cimentació fixa, de manera que seran fàcilment 
desmuntables, incloent els elements de subjecció de l’estructura. La 
fixació de l’estructura al paviment, haurà de ser d’alguna de les següents 
maneres: a) Claus i/o cargols al paviment, que posteriorment al 
desmuntar, es repararà al seu estat inicial. b) Daus de formigó o 
semblant, de contrapès. c) Ancoratge sobre lloses de formigó o semblant. 

3. En cas de cessament de l’activitat associada a la pèrgola (sense que es 
produeixi un canvi de nom de l’activitat), caldrà procedir a la retirada de 
la pèrgola i tots els elements auxiliars que s’hagin pogut instal·lar, així 
com la reparació d’aquelles parts de la via pública  afectades per la 
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instal·lació (per exemple, punts de fixació al paviment), tot a càrrec del 
titular de l’establiment cessant. 

 

c)  COBRICIÓ O TANCAMENT SUPERIOR 
 
1. L’alçada mínima lliure serà de 2,20 metres i la màxima de 3,50 metres, 

amb la limitació que no podran afectar en cap cas balcons, façanes, 
arbres, fanals o altre mobiliari. S’admeten elements d’il·luminació solidaris 
o ancorats en l’estructura de la pèrgola. S’hauran de mantenir en bon 
estat de conservació. 

2. El cobriment o tancament superior tindrà vessant, per a la caiguda de les 
aigües de pluja, cap a l’exterior, es a dir, cap a la calçada i mai cap a la 
vorera de vianants.  

3. Serà de lona, fibra acrílica o semblant, seran plegables o enrotllables, 
arreplegable i de fàcil desmuntatge, de colors llisos (blanc, cru, negre o 
bordeus)  i sense dibuixos. 

4. Serà de material hidròfug, impermeable i resistent mecànicament a la 
tracció, al vent, a l’esquinçament  i abrasió, resistent als floridures, 
putrefacció i els insectes. Serà de materials homologats segons normes 
UNE. 3  

 

d)    TANCAMENT VERTICAL 
 
1. Podrà haver un màxim de 3 paraments verticals,  de colors llisos (blanc, 

cru, negre o bordeus),   que s’instal·laran sense cimentació fixa i 
fàcilment desmuntables.  

2. Conformaran un recinte protegit mitjançant mòduls estructurals de 
materials lleugers, semblants als del cobriment, resistents a la corrosió.  

3. Seran transparents i sense publicitat, admetent-se parts opaques del 
mateix color que els para-sols, fins a 1 metre d’alçada, que no podran 
ocupar més del 50% de la seva superfície. En general els paravents no es 
podran ancorar a terra, excepte si fos necessària una certa fixació, la qual 
vindrà determinada en la llicència, segons criteri tècnic municipal, de 
manera que es produeixi el mínim dany a la via pública. 

4. La part superior del tancament serà sempre transparent, i igualment 
resistent.  

5. En cap cas podran impedir l’evacuació de les aigües de pluja. 

 
14. S’admeten tendals plegables a les façanes de l’establiment sota els quals sigui 

possible ubicar-hi terrassa. En cap cas s’admetran en àmbits o edificis protegits 
patrimonialment (carrer Cort, plaça de la Constitució, rambla de Sant Francesc i 
rambla Nostra Senyora), excepte si aquests son plegables, i si per les seves 
característiques, textures, colors, dimensions i materials harmonitzen amb 
l’entorn o amb el propi edifici, a criteri tècnic municipal. En tot cas i en totes les 
zones hauran de ser de material tèxtil llis d’un sol color, blanc, cru, negre o 
bordeus. No podran exhibir cap tipus de publicitat, excepte la pròpia de 
l’establiment. 
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15. En el cas de voler muntar una instal·lació elèctrica, s’haurà de presentar un 

projecte tècnic de la instal·lació signat per un tècnic competent, i l’energia és a 
càrrec del titular de la llicència. 

 
a) El subministrament elèctric que doni servei a una terrassa se sotmet a les 

reglamentacions vigents per a les instal·lacions de baixa tensió i a les 
instal·lacions en espai d’ús públic. 

 
b) La instal·lació que dóna suport a l’enllumenat s’ha de realitzar de manera que 

quan es tanqui l’establiment permeti deixar totalment aïllada l’alimentació 
elèctrica, la qual s’ha de desconnectar des del quadre general de l’establiment 
de restauració o assimilat de forma independent a la resta d’instal·lacions. 

 
16. S’admet la instal·lació de jardineres o testos com a separació física dels usuaris 

de les terrasses. Les jardineres de cada terrassa seran totes del mateix 
material, de 0,50 metres d’amplada màxima i 0,80 metres d’alçada màxima; 
amb plantes vives i en bon estat, amb una alçada màxima de les plantes de 
1,50 metres respecte al paviment. 

 
17. Es podrà autoritzar la col·locació de mampares transparents de material rígid, 

de metacrilat o vidre de seguretat, i estructura d’alumini o fusta, les quals 
poden combinar-se de manera solidària amb una línia de testos o jardineres, al 
llarg de l’ocupació de la terrassa, per tal de preservar o separar els usuaris de 
les terrasses únicament de la calçada. L’ample màxim d’ocupació permès serà 
de 0,50 m i l’alçada total màxima de la planta o de la mampara serà d’1,50 m. 
En cap cas s’admetrà cap mena de publicitat a les mampares. 

 
18. Sens perjudici de la possible ubicació de paravents a què es refereix l’apartat 

18 següent, a les zones de la rambla de Nostra Senyora i de l’avinguda de 
Tarragona i avinguda de Barcelona s’hauran de posar línies de testos o 
jardineres d’alçada màxim 1,50 metres amb contigüitat amb la calçada i, 
opcionalment, en els laterals de la terrassa. En tot cas s’exigirà, abans de la 
seva instal·lació, la presentació d’un projecte tècnic que haurà de ser validat i 
autoritzat per l’Ajuntament. 
 

19. Es podrà autoritzar, la col·locació de paravents de material no rígid, 
enrotllables, solidaris amb els para-sols, i sense estructura addicional. Seran 
transparents i sense publicitat, admetent-se parts opaques del mateix color que 
els para-sols, fins a 1 metre d’alçada, que no podran ocupar més del 50% de la 
seva superfície. Es podran col·locar de manera simultània en un màxim de 3 
costats del para-sol. En general els paravents no es podran ancorar a terra, 
excepte si fos necessària una certa fixació, la qual vindrà determinada en la 
llicència, segons criteri tècnic municipal, de manera que es produeixi el mínim 
dany a la via pública. 

 
20. Únicament s’admet la col·locació d’estufes a les terrasses, prèvia autorització, 

quan es garanteixi que aquests aparells no produeixen emissions que puguin 
generar efecte hivernacle, per la qual cosa s’haurà d’aportar la documentació 
tècnica de l’aparell on s’especifiqui les seves característiques tècniques. Es 
prohibeixen expressament les estufes de combustió.  
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21. Tots els elements que pertanyin a una mateixa autorització i/o establiment han 

d’estar fets amb materials del mateix color, disseny i textura. No poden en cap 
cas les terrasses unes característiques de disseny, material o cromàtiques que 
no harmonitzin amb la resta de les terrasses del seu entorn i amb l’entorn 
arquitectònic. 
 

22. Totes les instal·lacions de terrasses i de mobiliari que regula aquest article, 
globalment i en les seves diferents parts, hauran d’adaptar-se a l’ambient on 
estan situades i no poden comportar un demèrit per als edificis i espais de la 
zona. Es podran prohibir els elements que contradiguin aquestes exigències, 
tenint en compte el seu volum, dimensions, forma, materials emprats o colors. 

 
Nou apartat disposició transitòria tercera: 
 
També s’introdueix un nou apartat dins la Disposició transitòria tercera, referent a 
les terrasses de bar i restaurant a la via pública, que diu el següent: 
 

3. S’estableix una moratòria de dos anys  (des de la data d’entrada en vigor 
de la modificació d’aquesta Ordenança) per a l’eliminació de les estufes de 
combustió existents en terrasses situades a la via pública. A partir d’aquesta 
data, totes les estufes de combustió estaran prohibides. 

 
 
VOTACIÓ: 
 
El dictamen és aprovat per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 C’s) i 
1 en contra (1 VeC). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que la modificació proposada la van portar 
a la Comissió informativa abans de la crisi, però que no va passar pel Ple perquè es 
volien incorporar les aportacions dels tècnics de Governació. 
 
Es dóna uniformitat al mobiliari de la via pública i afecta principalment a les 
terrasses. El Síndic ja havia posat de manifest que en algun llocs es donaven les 
condicions objectives per instal·lar pèrgoles, però l’anterior regulació no ho 
permetia.  
 
Es modifiquen tres articles. Els serveis Urbanístics han determinat les 
característiques de les vies per tal de decidir la ubicació de les pèrgoles. També es 
proposa l’eliminació d’estufes de combustió. Ara quedaran regulats alguns elements 
que fins a la data no estaven clars, com per exemple els altaveus, 
l’emmagatzematge de mobiliari, etc. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que votarà favorablement. És una regulació molt 
concreta i les mesures que s’hi recullen s’adiuen amb Vilafranca. La qüestió és que 
ara s’apliqui en la seva totalitat. Si s’aplica, ens podrem homologar amb les ciutats 
del nord d’Europa. 
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El Sr. Ramon Arnabat (VeC) demana que es retir el punt de l’ordre del dia. La 
modificació és clau pel futur de Vilafranca. Prendre la decisió en una situació com 
l’actual, no és el millor moment. El futur, el que requereix és un plantejament 
global de l’ús de l’espai públic i de la mobilitat. Actualment, no actuarem de la 
mateixa manera desprès del Covid que abans. 
 
La mobilitat i l’espai públic han de canviar. L’expansió de les terrasses va començar 
amb la Llei del tabac i cal mirar-les de manera estratègica. I potser també cal 
mirar-ho des del punt de vista dels nens, que no poden jugar en determinats espais 
perquè hi ha les terrasses. 
 
L’ordenança necessita una revisió. Es nota la pressió de les terrasses. Si no es 
retira de l’ordre del dia, demana que el període d’exposició pública sigui més ampli, 
per tal de recollir l’opinió dels diferents afectats. 
 
La proposta els genera dubtes sobre la concepció de l’espai públic i la mobilitat. Cal 
una certa homogeneïtat. Cal garantir la mobilitat i l’habitabilitat per a tots els 
vilafranquins i vilafranquines. L’ordenança no té en compte el Decret 561/2010, que 
regula els itineraris de vianants accessibles.  
 
Tot i compartir la necessitat, pensa que seria bo aturar-ho i encarar el debat amb 
els diversos sectors.   
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que votaran a favor de la modificació. És 
necessari acabar amb elements contaminants com són les estufes i troben positiu 
que la instal·lació de les pèrgoles vagi a càrrec dels titulars del negoci. 
 
En quant a l’ampliació de les terrasses actuals, cal anar amb compte i un cop es 
superi la situació actual, cal recuperar l’espai públic per la ciutadania. 
 
La Sra. Gemma Urgell (ERC) celebra que per fi es pugui aprovar l’ordenança. 
Celebren que no es deixi posar estufes de gas a la via pública. ‘ordenança es posa 
en marxa amb excepcions i excepcionalitat per la crisi del Covid. Demanen que 
l’ajuntament sigui àgil per ampliar les terrasses en la situació de crisi. L’ampliació 
ha de ser temporal i provisional. Cal tenir en compte la mobilitat i el gaudi de 
l’espai públic per tothom.  
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) agraeix les intervencions dels diferents grups. 
Manifesta que es va començar a treballar en l’ordenança fa mesos i la modificació 
va en el sentit de poder tenir més eines per poder decidir i anuncia que l’exposició 
pública de la modificació es mantindrà tal com està previst perquè és una 
modificació molt acotada. 
 

 
ALCALDIA 

 
6. 19/2020/SEC_MP. MOCIÓ SOBRE ATENCIÓ A LA DIVERSITAT DE 

CREENCES AL CEMENTIRI. Moció presentada pels grups municipals d’ERC, 
de la CUP i VeC, en nom de les entitats Unitat contra el feixisme i el racisme 
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de Vilafranca i Al-Fath, per l’atenció a la diversitat de creences al cementiri 
municipal. 

 
 
VOTACIÓ: 
 
La moció és rebutjada per 8 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC), 1 abstenció (1 
C’s) i 12 vots en contra (7 JxV, 5 PSC). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) agraeix a les entitats proponents la presentació de la moció, 
ja que és important que les entitats puguin participar en el si de la vida política 
vilafranquina. 
 
Sempre defensen la mort digna i creuen del tot necessari que al cementiri es 
puguin enterrar gent d’altres creences. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que cal partir de la idea que el cementiri de 
Vilafranca és públic i tots els vilafranquins i vilafranquines hi ha de ser acollits. Cal 
atendre a la diversitat cultural de la vila. L’Ajuntament de Vilafranca té l’obligació 
d’adaptar-se a la normativa de la Generalitat. 
 
La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que cal reconèixer la diversitat social de 
Vilafranca. No és una qüestió menor. Cal atendre la diversitat de creences arreu. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que s’abstindrà. Tota persona té dret a ser 
enterrat segons les seves creences. El que té dubtes és si hi ha espai, si hi caben 
totes les creences i si tenim els recursos econòmics. 
 
El Sr. Miquel Medialdea (PSC) manifesta que la comunitat musulmana ja havia fet 
la demanda d’espai al cementiri. Ha estat parlant amb Serveis Urbans, ji etan 
ptreballant i a finals de maig tindran l’estudi fet pels tècnics dels Serveis Urbans i 
llavors el presentaran a la Comissions informatives. Actualment s’està treballant 
amb l’estudi dels serveis funeraris. 
 
El cementiri és relativament petit. Pensa que cal atendre a les demandes segons 
vagin arribant. Si arriben altres confessions, caldrà estudiar-les quan arribin. 
Recorda que a data d’avui, encara no s’ha rebut cap sol·licitud d’enterrament amb 
aquest ritual. 
 
Considera la moció redundant, ja que en l’anterior Ple ja es va expressar que s’hi 
estava treballant.  
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que les diferents creences poden fer les seves 
activitats a Vilafranca. La proposta dels grups que presenten la moció és que el 
cementiri es divideixi segons confessions. Recorda que el cementiri és laic. 
 
El cementiri actualment té una certa saturació. Per això, caldria fer trasllats o 
caldria fer una modificació del POUM per veure on podríem ubicar un nou cementiri. 
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7. 20/2020/SEC_MP MOCIÓ SOBRE TRACTAMENT DIFERENCIAT 
SECTOR SANITARI ALT PENEDÈS-GARRAF. Moció presentada pel grup 
municipal de JxV per demanar el tractament diferenciat del Sector Sanitari de 
l'Alt Penedès-Garraf-Cunit. 

 
Moció per demanar el tractament diferenciat del Sector Sanitari de l'Alt Penedès-
Garraf-Cunit.  
 
El passat dia 11 de maig s’ha començat el desconfinament, i a Catalunya s’està fent 
per Regions Sanitàries, les que contempla el Departament de Salut del Govern de la 
Generalitat.  
 
Aquestes Regions Sanitàries es corresponen amb les 7 vegueries aprovades pel 
Parlament de Catalunya l'any 2010, i el Sector Sanitari de l'Alt Penedès-Garraf-
Cunit queda enclavat a l'Àrea Metropolitana Sud, de la Regió Sanitària de 
Barcelona.  
 
Aquest fet distorsiona la realitat, doncs és evident la situació del Sector Sanitari de 
l'Alt Penedès-Garraf-Cunit és molt diferent, amb dades molt millors que els de la 
resta de zones de la Regió Sanitària de la que formem part.  
 
Creiem que cal que el Govern de la Generalitat de Catalunya, i més concretament, 
el Departament de Salut, reconegui aquesta singularitat a l'hora de definir en quina 
fase del desconfinament hem d’estar, i que estigui d’acord amb les dades que 
defineixen aquesta singularitat del nostre territori.  
 
El Penedès no pot desenvolupar el seu potencial econòmic ni social si es distorsiona 
la realitat. En aquest sentit, la disposició actual perjudica el conjunt dels 
penedesencs i penedesenques així com al teixit econòmic del territori.  
 
Per tot això demanen el següent:  
 

1. Demanar al Departament de Salut que acceleri tots els tràmits 
necessaris per tal de nomenar un Director dels Serveis territorials de 
Salut per tal que comenci a elaborar el projecte de Regió Sanitària del 
Penedès.  
 

2. Instar a tots els departaments de la Generalitat que en els 
pressupostos del 2021 incorporin el desplegament dels serveis 
territorials a la vegueria del Penedès. 
 

3. Instar al departament de Polítiques Digitals i Governació de la 
Generalitat i a la Direcció General de Funció Pública que doti de 
recursos humans a la Delegació del Penedès per poder iniciar el 
desplegament amb condicions. 
 

4. Instar al departament de Salut de la Generalitat que incorpori al 
Sector Sanitari de l’Alt Penedès-Garraf a Gelida i a Sant Llorenç 
d’Hortons. 
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VOTACIÓ: 
 
La moció és aprovada per unanimitat de tot el consistori. 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que el motiu de la moció rau de que la llei que 
creava l’àmbit del Penedès, establia que quan la Generalitat s’organitza, ho ha de 
fer contemplant aquest àmbit territorial. Això no s’ha desenvolupar. Si la regió 
sanitària del Penedès ja estigués constituïda, no hauríem hagut de patir per tal de 
diferenciar-nos. 
 
El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que la moció és la mostra d’un fracàs col·lectiu. 
Ni els Consells Comarcals, ni els Ajuntaments ni el delegat del Govern a la Vegueria 
no s’han fet valdre davant del Govern del la Generalitat. 
 
El desplegament vindrà quan els pressupostos dels Departaments contemplin 
partides per desplegar-se pel territori. Cal donar un nou impuls a la vegueria, cal un 
front comú sense demagògies partidistes. 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) cal formular la reclamació al Govern de la Generalitat, 
que és qui havia de desplegar l’àmbit d’organització de la Generalitat, perquè el 
desplegament de l’organització de Catalunya, depèn d’una llei orgànica. I recorda 
que ell mateix ha reclamat que Gelida i Sant Llorenç s’incorporin a la regió sanitària 
del Penedès. Que no hi siguin és una anomalia. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que estan a favor de la moció. La Vegueria no 
es pot implementar tot i que és una aspiració del territori. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que per sort, la primera part de la moció ja 
s’ha acomplert. El Penedès és l’únic territori que està dividit en tres àmbits ( 
Central, Terrere de Tarragona i Metropolitana sud). La responsabilitat de corregir-
ho és del Govern de la Generalitat. 
 
És una bona oportunitat per recordar a la gent que no veia clara la Vegueria 
Penedès, la seva utilitat. Cal que les regions sanitàries respectin la legalitat. I 
independentment de la divisió de les regions sanitàries, caldria que les estaísitiques 
si que ho diferenciessin. 
 
La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que la gestió de la crisi sanitària ha fet 
evident que la realitat del Penedès no té res a veure amb la de Barcelona. El 
Govern de JxC i ERC no ha fet res. Reclamen el reconeixement de l’àmbit Penedès 
en tota la organització territorial de la Generalitat. 
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que des de l’any 1987 Vilafranca ha liderat 
el reconeixement del Penedès amb voluntat de cohesionar, per això ja es va crear 
la Mancomun¡tat Penedès-Garraf. Més tard va venir la Llei de Vegueries i més tard 
encara, el reconeixement de l’àmbit territorial del Penedès. 
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La història acaba donant la raó. És un canvi que convé accelerar. Cal seguir 
treballant en la unitat d’acció conjuntament.  
 
En quant a si ens beneficia o no en la crisi sanitària, cal tenir en compte que les 
dades han de donar cobertura suficient per prendre decisions. 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que els indicadors sanitaris són els que han de 
donar els criteris pels canvis de fase al Govern. 
 
 

8. 21/2020/SEC_MP MOCIÓ PER LA LLUITA CONTRA LA SOLEDAT. Moció 
presentada pel grup municipal de C’s per la lluita contra la soledat 

 
 
MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIUTADANS (CS) A L'AJUNTAMENT DE 
VILAFRANCA DEL PENEDES PER LLUITAR CONTRA LA SOLEDAT  
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
A Espanya viuen nou milions de persones majors de 65 anys, i "moltes d'elles estan 
soles, no sempre per voluntat pròpia". Entre les causes d'aquest aïllament 
involuntari hi són "la impossibilitat de sortir" i "la mort d'un ser estimat". 
 
La situació de soledat es dóna sobretot a l'entorn rural, a causa de la despoblació 
que viuen aquestes àrees, que constitueixen més de la meitat del territori 
nacional", però no podrem oblidar que aquest fenomen també es produeix, cada 
cop més, en les ciutats. 
 
Segons dades de l'ONG Grandes Amigos. El numero de persones majors que viuen 
soles a Espanya ha batut rècord i supera per primera vegada en la història la 
barrera dels 2 milions, aconseguint les 2.037.700. 
 
La soledat té nom de dona. En total, 4,7 milions de ciutadans de totes les edats 
(4.732.400) viuen sense ningú més sota el mateix sostre, dels quals el 43% 
(2.037.700) són persones majors. Però una de les dades més reveladores és que 1 
de cada 3 espanyols que viuen en solitud és una dona de 65 anys o més. 
D'aquests 2 milions de majors que viuen sols, el 71,9% són dones (1.465.600). 
 
Les dades demogràfiques reflecteixen un problema que sembla anar en augment. 
En un país en el qual la població major de 64 anys (19,2%) ja supera a la menor de 
18 anys (17,9%) i en el qual es preveu que per a 2066 arribi al 34,5% (més del 
triple que en 1976, quan era un 10,4%), tot sembla apuntar al fet que cada vegada 
hi haurà més persones vivint soles. És a dir, la qüestió concerneix la societat en el 
seu conjunt. 
 
La solitud adopta moltes formes i no totes elles porten implícita una càrrega 
negativa. Mentre que algunes persones els és causada per circumstàncies de la vida 
—com la viduïtat en els casos de les persones de la tercera edat—, unes altres la 
trien per voluntat pròpia. S'ha de diferenciar on s'ha d'actuar per pal·liar el 
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problema i per això com a societat avançada ens trobem en l'obligació de fer un pas 
endavant i generar un entorn de suport institucional. 
 
Des de les institucions hem d’agrair la labor de les ONG's que treballen per lluitar 
contra la solitud no desitjada. Els ens territorials han de fer que els seus els 
problemes de la població i destinar tots els medis materials i humans que calguin 
per solucionar aquest problema que va en augment. 
 
És per tot l'anterior, amb l'objectiu de garantir els drets dels nostres majors i 
ajudar a crear una societat més solidària que el Grup Municipal de Ciutadans (Cs) a 
l´Ajuntament de Vilafranca del Penedès proposa al Ple de la Corporació, l'adopció 
dels següents, 
 
ACORDS 
 
Primer.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès es compromet a elaborar un estudi 
de les persones majors de 70 anys que pateixen soledat al nostre municipi  
 
Segon.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès realitzarà un pla d’actuació per 
ajudar mitjançant medis materials i personals (Serveis socials) a les persones que 
pateixin soledat. 
 
Tercer.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès  contactarà amb les ONG’s del 
sector de les persones majors per establir les mesures més adients. 
 
Quart.- Demanar a les institucions supramunicipals (Generalitat de Catalunya i 
Diputació de Bcn) els fons pressupostaris i personals necessaris per portar a terme 
plans d’ajuda a persones que pateixin la soledat. 
 
Cinquè.- Donar trasllat d'aquests acords a la Generalitat de Catalunya, al Parlament 
de Catalunya i al Departament de Treball, Afers Socials i Famílies i a la Diputació de 
Barcelona. 
 
Sisè.- Fer difusió pels mitjans d’informació municipals d'aquesta Moció. 
 
 
VOTACIÓ: 
 
La moció és aprovada per unanimitat. 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que la pandèmia del coronavirus i la crisi 
econòmica i social subsegüent són un problema puntual i preocupant, però ja fa 
temps que hi ha un altre problema, el de la soledat no buscada ni desitjada, que es 
viscuda pels afectats com un gran drama i que es cobra cada cop més víctimes. 
 
A Espanya hi ha 5 milions de persones que viuen soles. La majoria són persones 
grans. Dels majors de 70 anys, el 41% es senten sols i abandonats i això comporta 
una sèrie de patologies socials i somàtiques. 
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El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que és evident que Vilafranca no és una 
excepció. Un 3% de la població té més de 80 anys. Una estadística diu que a 
Vilafranca hi ha 7.700 llars amb una sola persona.  
 
Exposa que en el punt tercer de la moció caldria tenir en compte que a Vilafranca el 
Consell de Serveis Socials i allí es podria fer participar a les ONG. 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) agraeix a C’s la presentació de la moció en català i demana 
que respectin la llengua i l’escola catalana. 
 
És necessari que des del servei públic es protegeixi a totes les persones. Cal que 
l’ajuntament faci un estudi i inclogui un estudi de gènere. 
 
Cal revertir la privatització dels serveis a les persones. Cal avançar cap a altres 
models de convivència per evitar situacions de solitud de la gent gran. 
L’ajuntament ha d’estudiar les diferents situacions alternatives. Hi ha altres models. 
Hi ha altres possibilitats. 
 
El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que aquest és un tema que preocupa a 
l’equip de Govern. L’any 2019 es va dur a terme un projecte amb recursos propis 
que es va fer en el barri de l’Espirall. Va ser un projecte que els usuaris el van 
valorar de manera excel·lent i e vol estendre a la resta de la vila. 
 
Amb el Covid hi ha hagut una vulnerabilitat més accentuada en la gent gran que viu 
sola. Estan en converses amb altres entitats del sector.  
 
Volen fer participar al Consell municipal de drets socials, que serà convocat en 2 o 
3 setmanes, i al Consell municipal de la Gent Gran. Això ja ho havien contemplat 
amb el regidor d’Hisenda. Celebren la present moció i celebren que tots els grups hi 
siguin sensibles. Entre tots farem que la gent de Vilafranca no es senti més sola. 
Quan passi la situació d’alarma, reprendran l’actuació. 
 
La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que és una moció genèrica sense 
conèixer la realitat de cada municipi. 
 
Cada cop més, el tema de la gent gran serà un col·lectiu més gran i necessitarà 
més recursos. És essencial que es faci una diagnosi i que es faci un pla. Ara és més 
que mai, necessari. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que ciutadans no està en contra de l’escola 
catalana. No tenen la mateixa visió que té la CUP, però això no vol dir que estiguin 
en contra de l’escola catalana. En quant a la llengua, consideren que a Catalunya hi 
ha dues llengües oficials. 
 
I recorda a ERC que moltes vegades ells també presenten mocions genèriques.       
 
 

9. 22/2020/SEC_MP MOCIÓ PER GARANTIR EL DRET A 
L’EMPADRONAMENT. Moció que presenta el grup municipal de VeC per a 
garantir el dret a l’empadronament i per la posada en marxa de polítiques 
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d’empadronament actiu davant la crisi social i econòmica generada per la 
COVID-19. 

 
 
El grup municipal de VeC  i el de la CUP (proponent de la moció que conforma el 
punt 11 è de l’ordre del dia) presenten una moció refosa, la qual finalment també 
fou encapçalada pel grup municipal d’ERC. Per tant es debat i sotmet a votació la 
nova moció refosa que substitueix els punts 9 i 11 de l’ordre del dia. 
 
 
VOTACIÓ: 
 
La moció és rebutjada per 9 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC,1 C’s) i 12 vots 
en contra (7 JxV, 5 PSC). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que la moció que es debat és el resultat de 
la refosa de dues mocions. 
 
L’empadronament és un més dels temes que fan que determinats col·lectius siguin 
més vulnerables. Hauríem de tenir una política més activa per a que totes les 
persones que viuen a Vilafranca puguin tenir accés a tots els serveis.  
 
Són coneixedors que davant de la situació d’emergència provocada pel Covid, s’ha 
actuat, però cal estendre-ho a la resta de casuístiques. 
 
La Resolució del Consejo de Empadronamiento de 29 d’abril de 2020 insisteix que 
els ajuntaments han de garantir la inclusió de les persones en el padró de la 
manera més àgil, perquè el padró és el quedóna accés als serveis bàsics. 
 
La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que en l’ordre del dia hi hagi tres mocions 
sobre el mateix tema, indica que alguna cosa no s’està fent prou bé. 
 
L’empadronament pot ser una eina molt útil per eradicar la pobresa. Els consta que 
a Vilafranca hi ha vora un centenar de persones a les que se’ls ha negat 
l’empadronament. El Govern està privant a persones i famílies dels seus drets més 
bàsics. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que segons la llei, l’empadronament és un dret i 
és una obligació de les persones. S’ha de complir amb tota la legislació. Anuncia 
que votarà a favor de la moció. 
 
El Sr. Miquel Medialdea (PSC) manifesta que va demanar als tècnics municipals 
sobre el compliment de la moció. L’ajuntament segueix l’empadronament actiu. 
S’apliquen els criteris que marca la llei. 
 
Pel que fa a la informació en diversos idiomes havia estat penjat en la pàgina web i 
es va creure millor substituir-ho per reunions informatives. 
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En quant a un reglament municipal, aquest no és possible. El que es segueix és 
tota la reglamentació dictada per l’INE. 
 
En quant al seguiment des del Consell e Serveis Socials o de Convivència, el que 
poder cal és que sigui al revés, que els grups es dirigeixin als Consells i llavors 
s’estudiarà el tema. 
 
El Sr. Salvador Campamà (ERC) demanen encapçalar la moció. Manifesta que 
sempre paguen els plats trencats els mateixos, els més vulnerables. Les persones 
que no poden empadronar-se són la vàlua més feble de la societat i no estar 
empadronat suposa negar-los el dret a l’educació i a la sanitat. 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) agraeix que s’hagi refós les mocions. La que presentava VeC 
era més a favor de l’empadronament actiu, on hi estaven d’acord, però amb la 
refosa es transforma en una crítica que no té a veure amb la realitat. 
 
L’equip de Govern no participa en l’empadronament, aquesta gestió la fan els 
treballadors públics. La moció sembla que digui que els serveis socials no fan la 
seva feina. El que fa l’ajuntament és comprovar la realitat. I el que no es fa és 
empadronar a aquells que fan empadronaments falsos per tal d’accedir a 
determinades escoles o serveis. 
 
Cal tenir en compte que l’any 2019 es van fer un total de 2600 empadronaments, 
cosa que vol dir una mitjana d’11 empadronaments diaris. L’ajuntament segueix la 
legalitat. Hi ha una llei i una instrucció molt clara. No es pot fer un reglament 
municipal. 
 
Finalment demana que es retiri l’atac als treballadors municipals i la voluntat de 
que els Consells revisin la seva tasca. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que l’empadronament ha de ser efectiu, legal i 
no està d’acord amb els atacs als funcionaris. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que segurament tenen informacions 
diferents sobre la realitat de Vilafranca. La moció és política i no es posa amb 
l’actuació dels funcionaris. El que planteja la moció és que l’ajuntament tingués una 
actuació més propositiva. 
 
El que els preocupa és la gent que ho està passant malament i no pot accedir a 
l’empadronament a Vilafranca. 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) demana al Sr. Ruiz que no faci demagògia. La moció no 
ataca a cap funcionari. El que demana és que es compleixi la legalitat. 
 
El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que no és el primer cop que a l’hora de 
rebatre altres propostes se’ls acusa d’anar contra els funcionaris i això és indicatiu 
d’una manera de fer política. 
 
Li alarma la visió de la societat de l’equip de Govern o d’una part d’ell, que associa 
la part més vulnerable de la societat a ser delinqüents. 
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El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que no han associat la delinqüència a grups 
socials. Els grups que sonen suport a la moció, estan dient que els qui cometen 
il·legalitats són els que participen en la tramitació de l’empadronament.       
  
  

10. 23/2020/SEC_MP MOCIÓ PER LA MILLORA DE L’ESPAI PÚBLIC 
I DE LA MOBILITAT SOSTENIBLE. Moció presentada pel grup municipal de 
VeC i finalment també encapçalada pel d’ERC per a la millora de l’espai públic 
i de la mobilitat sostenible. 

 
 
MOCIÓ PER A LA MILLORA DE L’ESPAI PÚBLIC I DE LA MOBILITAT SOSTENIBLE 
QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL DE VILAFRANCA EN COMÚ AL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE VILAFRANCA DEL PENEDÈS  
 
La desescalada del confinament en el què estem immersos a causa de la pandèmia 
del covid-19 i la llarga transició cap a la recuperació de la quotidianitat, requereixen 
l’adopció de mesures a curt i mitjà termini referents a l’espai públic i a la mobilitat 
sostenible. Malauradament, Vilafranca del Penedès no disposa encara d’un Pla de 
Mobilitat sostenible, i cal actuar des de l’Ajuntament amb urgència. Estem davant 
d’una situació nova i calen respostes noves perquè la normalitat, entesa com a 
seguir fent el mateix i de la mateixa manera que abans de la pandèmia, ja no 
tornarà. Assolirem una “nova normalitat”, que requerirà noves maneres de fer i de 
moure’ns.  
 
El confinament ens ha permès percebre la disminució dels índex de contaminació de 
l’aire i acústica, la quasi desaparició del trànsit rodat, el goig de passejar per uns 
carrers on els vianants podíem moure’ns tranquil·lament i els nens i nenes podrien 
jugar amb seguretat, ..., tot plegat, malgrat els inconvenients d‘estar tancats a 
casa i de no poder compartir el temps de forma presencial amb els nostres amics i 
familiars. Massa sovint oblidem que la contaminació també mata i genera 
problemes respiratoris, de forma lenta i quasi invisible i que les persones amb 
problemes respiratoris son més vulnerable davant el covid-19 i altres malalties.  
 
La mobilitat de Vilafranca del Penedès canviarà substancialment els propers dies a 
mesura que es desenvolupin durant els dos propers mesos les fases previstes 
progressivament fins acabar amb el confinament provocat pel Coronavirus. Per 
tant, caldrà adoptar mesures provisionals i excepcionals amb el doble objectiu de 
garantir la seguretat i la mobilitat de la ciutadania i facilitar la circulació tot 
permetent mantenir les distàncies de seguretat mínimes imprescindibles. Alhora 
que, seguint les recomanacions establertes en l’Ordre SND/380/2020 de 30 d'abril, 
s’haurà de reduir el màxim possible l'ús del vehicle privat en la mobilitat pel nucli 
urbà en prioritzar els desplaçaments a peu o en bicicleta.  
 
Vilafranca en Comú plantejava en el seu programa electoral municipal un conjunt 
de mesures per fer de Vilafranca una ciutat més sostenible i més habitable que 
tingués cura dels béns comuns, entre els quals destaca l’espai públic. Ara cal que 
tots els grups municipals treballem conjuntament i acordem un programa d’acció a 
curt i mitjà termini que garanteixi el correcte ús de l’espai públic, donant prioritat a 
les persones, i una mobilitat interna i externa sostenible, col·lectiva i pública. Com 
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a Ajuntament hem de respondre a les exigències de salut, d’economia i de 
sostenibilitat del moment.  
 
Replantejar l’ús de l’espai públic i de la mobilitat era una necessitat estratègica per 
a la vila, i ara ha esdevingut, a més, una necessitat immediata, urgent. Des de 
Vilafranca en Comú pensem que és el moment de replantejar-nos aquestes 
qüestions i avançar cap a una mobilitat més sostenible i cap a l’ús prioritari de 
l’espai públic per les persones, cap a un espai públic que sigui escenari de la vida. 
Calen mesures a curt i mitjà termini, però amb mirada estratègica, que facin de la 
nostra vila una ciutat més habitable i més sostenible i que posi a les persones i a la 
vida al centre.  
 
Hem d’avançar cap a la peatonalització de carrers i places, cap a la disminució de 
l’ús del cotxe privat en els desplaçaments a l’interior de la vila, cap a la configuració 
d’eixos cívics que permetin moure’s a les persones amb seguretat, cal eixamplar 
moltes voreres, cap a la inversió de les preferències de circulació pels nostres 
carrers, donant el protagonisme als desplaçaments a peu i/o en bicicleta, o amb 
transport públic, cap a la millora i augment del servei del bus urbà, ... Millorar la 
mobilitat interior a la vila i fer-la més sostenible, repercutirà positivament, no sols 
en una millor qualitat de vida de les persones, sinó també en l’activitat econòmica i 
comercial de la vila.  
 
La millora de la mobilitat sostenible interior ha d’anar acompanyada de la millora de 
la mobilitat sostenible exterior, tant amb els altres pobles i ciutats del Penedès, 
com amb la resta del país. Cal que l’Ajuntament esdevingui un agent actiu per 
aconseguir-ho cercant consensos i acords amb les institucions implicades en la 
gestió del transport públic a Catalunya. Cal reactivar la Comissió de Transport 
Públic i el Consell Municipal de Medi Ambient, i accelerar la redacció consensuada 
del Pla de Mobilitat de Vilafranca adaptat a la situació actual i futura.  
 
D’entre totes les mesures que proposem, algunes potser poden ser transitòries, 
però d’altres ja hauran de ser permanents i per tant l’inici d’una transformació 
irreversible cap a un model que prioritzi la salut com a raó principal de la vida 
urbana. No era una quimera, l’aprenentatge del confinament per la pandèmia del 
covid-19 ens ha demostrat que aquesta transformació cap a una ciutat més 
saludable, és inevitable.  
 
D’acord amb la proposta realitzada l’Ajuntament de Vilafranca acorda estudiar:  
 

1. Garantir la distància entre persones per a evitar el contagi a l'espai públic:  

- Eixamplant progressivament les voreres dels carrers de la vila perquè els 
vianants hi puguin circular de forma còmoda i segura.  

- Augmentant la xarxa de carrers per a vianants per a augmentar la 
superfície d'espai públic caminable i per tant augmentar la distància entre 
persones.  

- Ocupant tota l'amplada d’alguns carrers permetent que els vianants ocupin 
la calçada, amb ocupació "funcional" (senyalització provisional, cons, 
tanques...., ).  
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2. Identificar una xarxa de carrers per a vianants, uns eixos cívics, que permetin 
moure's per tot Vilafranca i comuniquin els barris de la vila:  

- Dels instituts Eugeni d'Ors i Alt Penedès a l'Hospital Comarcal.  

- De la zona esportiva als equipaments de la Girada.  

- De la Rambla de la Generalitat a l'institut Milà i Fontanals.  

- Del CAP nord a l'escola Cristòfol Mestres.  

3. Afavorir la mobilitat en bicicleta, substituint la mobilitat en cotxe, ja que és 
perfectament compatible amb la circulació de vianants:  
 

- Millorant la circulació i la seguretat dels carrils bicis existents.  

- Ampliant els carrils bicis encara que sigui de forma provisional: a les 
avingudes de Barcelona, Tarragona, Ronda de Mar, Europa, Vilanova, Balcó 
de les Clotes, entre d’altres.  

- Destinant alguns carrers com a carrils provisionals exclusius per a bicicletes 
i vianants.  

- Accelerant els carrils bicis cap als polígons industrials de Vilafranca, 
Olèrdola i Santa Margarida i els Monjos.  

4. Establir carrers amb prioritat invertida, en els quals les persones i les bicicletes 
tinguin prioritat als cotxes. Especialment en aquells carrers amb voreres estretes 
que no poden complir amb la distància de seguretat pels vianants que des de 
l’emergència sanitària ens demanen.  

5. Facilitar espai per a fer cues en els carrers davant dels comerços i establiments 
per complir amb les normes de distància física.  

6. Limitar la velocitat dels cotxes a tot el nucli urbà a 30km/h. i a 20 km/h en 
aquells carrers amb prioritat invertida.  

7. Reduir al màxim el pas de vehicles entre les 08:00 i les 22:00 hores (limitant-lo 
a vehicles amb origen i destí: aparcament, recollir gent gran, serveis...) dins de 
l’àmbit encerclat per les avingudes de Barcelona i Tarragona i pels carrers Francesc 
Macià, Eugeni d'Ors, Progrés, Balcó de les Clotes, Sant Sadurní, Pere Alegret i del 
Cid.  

8. Millorar el servei del bus urbà de Vilafranca del Penedès, reorganitzant i 
diversificant els itineraris, augmentant la freqüència i replantejant el sistema de 
tarifes per a incrementar el seu ús. Estudiar mesures de transport públic col·lectiu a 
demanda.  

9. Compromís municipal per afavorir la mobilitat sostenible, des de la pròpia flota 
municipal, fins a les avantatges fiscals pels cotxes híbrids o elèctrics.  

10. Ampliació i millora dels aparcaments perimetrals de la vila per facilitar 
l’aparcament dels visitants i descentivar l’ús del cotxe privat a l’interior de la vila.  

11. Instar a les autoritats competents l’augment de les freqüències de busos i trens 
per garantir el servei públic de transport a la ciutadania a partir de les noves 
normes de seguretat sanitària.  
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12. Accelerar la redacció del Pla de Mobilitat de Vilafranca del Penedès de forma 
consensuada entre tots els grups Municipals.  

13. Reunió urgent del Consell Municipal de Medi Ambient i de la Comissió de 
Transport Públic per tractar monogràficament d’aquestes qüestions.  

14. Comunicar aquest acord als Consells Comarcals del Penedès, al govern de la 
Generalitat de Catalunya, a l’Autoritat del Transport Metropolità i a la Diputació de 
Barcelona.  
 
 
El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el redactat final que recull les 
diferents esmenes aprovades respecte a la versió original que es va sotmetre a 
consideració del Ple. 
 
 
VOTACIÓ: 
 
La moció és aprovada per unanimitat del consistori. 
 
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que és necessari replantejar la mobilitat a 
l’interior de Vilafranca. La nova normalitat a la que ens anem dirigint, ens farà 
adoptar noves normes. 
 
Bona part de la contaminació prové de la mobilitat i no podem deixar que continui 
matant-nos la contaminació atmosfèrica. Cal prioritzar la mobilitat amb mitjans que 
no contaminin, tals com la bicicleta o a peu. 
 
Cal reformular les voreres d’alguns carrers, per on no passen els cotxets infantils. 
Seria bo que els plans estratègics fossin mesures en aquesta direcció. Seria bo 
dedicar una part del romanent a aquesta finalitat. 
 
Cal la millora del transport públic amb Barcelona i Tarragona i amb els pobles del 
voltant, per tal que sigui una mobilitat sostenible. És una necessitat per Vilafranca i 
per tots els vilafranquins i vilafranquines. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que està d’acord amb l’esperit de la moció. 
Recull aportacions fetes per diversos grups. Les mesures han de ser factibles i 
caldrà el pronunciament dels tècnics. És el moment de implementar-les.   
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que votaran favorablement. Els diferents punts ja 
haurien d’haver-se començat a treballar. És una mesura urgent i immediata i cal 
una voluntat política clara. Cal crear nous carrils bici i fer els carrers més amples i 
segurs. 
 
Si incrementem la privatització de l’espai públic amb terrasses, cal incrementar 
l’espai per a les persones. 
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El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que valoren molt positivament la moció i 
demanen encapçalar-la. Tenim una responsabilitat com ajuntament i cal actuar. 
L’objectiu és donar més benestar a la gent. 
 
Recorda que tenim pendent una Pla de mobilitat de fa anys. 
 
Cal gestionar a dues velocitats, les actuacions urgents per un costat i l’ampliació de 
les voreres i vianalització de carrers per l’altre. Tenim responsabilitat per la nostra 
aportació al canvi climàtic. Cal apostar per models sostenibles de mobilitat. 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que la moció és positiva, però tal com està 
redactada ens obligaria a actuar, però en poques setmanes tindrem l’esborrany de 
Pla de mobilitat que actualment s’està redactant. El Pla s’ha de sotmetre a estudi i 
debat. 
 
El Bus urbà està previst licitar-lo en el proper Ple. 
 
Votar favorablement vol dir que s’està d’acord amb tots aquests punts i ho veu 
precipitat pensant que properament es farà la convocatòria del Consell per la 
mobilitat, on es discutirà el Pla de Mobilitat. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que pel que sembla, tothom està en la 
mateixa direcció. En tot cas, aquestes seran les propostes de VeC quan es faci el 
debat. Proposa modificar la moció per tal que reculli el compromís de l’ajuntament 
d’estudiar les mesures que s’hi assenyalen. Li sabria molt greu que amb la 
unanimitat de la proposta, ara no s’aprovés. 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que si l’acord compromet a estudiar, ho veu 
aprovable. Evidentment, s’estudiaran aquestes propostes junt amb les altres fetes 
pels altres grups. Les propostes s’incorporaran al debat.  
 
 

11. 24/2020/SEC_MP MOCIÓ PER GARANTIR EL DRET A 
L’EMPADRONAMENT. Moció que presenta el grup municipal de la CUP per 
tal de garantir el dret a l’empadronament i evitar la discriminació de 
persones migrades i/o en situació residencial precària. 

 
 
El present punt de l’ordre del dia ha estat sotmès a debat conjuntament amb el punt 
novè, amb el resultat que allí s’hi esmenta. 
 
 

12. 25/2020/SEC_MP MOCIÓ REGULARITZACIÓ PER TOTHOM. 
Moció que presenta el grup municipal d’ERC i finalment també encapçalada 
pel grup municipal de VeC i el de la CUP, per l’adhesió a la campanya 
regularització per tothom. 

 
 
VOTACIÓ: 
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La moció és rebutjada per 8 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC) 1 abstenció (1 
C’s) i 12 vots en contra (7 JxV, 5 PSC). 
  
 
INTERVENCIONS: 
 
La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que les persones migrades en situació 
irregular són les més vulnerables, els seus drets fonamentals són vulnerats. No 
poden accedir a la targeta sanitària, no podent accedir a la salut i a la Seguretat 
Social. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que s’abstindrà. En qüestió de regularització de 
persones,  ho deixen en mans del Govern central, que és qui té la competència. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que donaran suport a la proposta i a la 
campanya i demana encapçalar també la moció. 
 
La crisi no ha fet res més que agreujar la situació d’aquestes persones. És una 
qüestió humanitària. Pensen que correspon a l’ajuntament fer aquestes demandes 
al Govern central. 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) formula la sol·licitud d’encapçalar la moció. Posa de 
manifest que Europa i el primer món han endurit les polítiques migratòries 
vulnerant els drets humans. 
 
Es criminalitzen els manteres i el sindicat de manteres no ha parat de confeccionar 
equips de protecció per a les persones del país. Consideren essencial acabar amb la 
discriminació de les persones asilades. Cal garantir els drets més essencials de 
tothom. 
 
El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que està d’acord en algunes qüestions i cal una 
actuació conjunta d’Europa. Amb la campanya, no hi estan d’acord. Aquesta 
reclama papers per tothom. Aquesta és una qüestió que cal reglamentar. Cal 
establir quines condicions i com. 
 
La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que li sap greu que la moció no prosperi i 
recorda que quan faltaven temporers al camp, es va córrer a regularitzar- los. 
 
 

13. 26/2020/SEC_MP MOCIÓ SOBRE IRREGULARITATS 
MONARQUIA. Moció que presenta el grup municipal d’ERC per clarificar les 
presumptes irregularitats comeses per la monarquia espanyola. 

 
 
MOCIÓ PER CLARIFICAR LES PRESUMPTES IRREGULARITATS COMESES PER LA 
MONARQUIA ESPANYOLA 
 
Si una cosa ha caracteritzat la monarquia espanyola de les darreres dècades han 
estat els escàndols. Especialment aquells que envolten a la figura de Joan Carles I. 
Ara, i en plena crisi sanitària i social que viu el país arran l’emergència del 
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coronavirus, la monarquia espanyola i el rei Felip VI admeten sense vergonya les 
possibles irregularitats en els comptes del rei emèrit.  
 
Les investigacions periodístiques apunten a un compte bancari suís del Rei Joan 
Carles en què hi hauria 100 milions de dòlars provinents de l’Aràbia Saudita. Una 
fortuna feta a base de negocis de venta d’armes entre d’altres a  països com 
l’Aràbia Saudita, que segons fons no oficials (ja que la llei franquista 9/1968 de 
secrets oficials ho impedeix), supera els 2.000 milions d’euros. La fortuna reial ha 
estat dipositada, segons les mateixes informacions, en bancs suïssos per evitar el 
control de qualsevol tipus.  
 
Ara, enmig de l’escàndol, lluny d’explicar la veritat i regularitzar aquesta situació, 
l’actual rei Felip VI ha renunciat públicament a l’herència paterna, en un intent 
d’amagar aquesta situació i netejar la seva imatge. El comunicat emès el passat 15 
de març en què Felip VI renuncia a l’herència del rei emèrit es va fer amb 
nocturnitat i traïdoria, aprofitant el context en què, lògicament, la ciutadania està 
preocupada per la crisi sanitària i humanitària que estem vivint. Tal és la maniobra, 
que ha estat precipitada i sense anàlisi prèvia, que queda per veure que la renúncia 
sigui possible, ja que segons l’article 991 del codi civil no és senzill renunciar a una 
sola part de l’herència.  
 
Cal clarificar aquest origen i arribar fins al fons de la qüestió al voltant d’una 
monarquia corrupta i hereva del franquisme. De manera implícita la monarquia 
espanyola accepta l’origen poc net del fons que ha gestionat la Casa Reial fora del 
pressupost públic. Per tots aquests motius, Esquerra Republicana ha instat la 
Comissió Europea a investigar aquest suposat cas de blanqueig de capitals, i ha 
presentat una sèrie de demandes al Congrés dels Diputats, per crear una comissió 
d’investigació, que permeti investigar fins al final l’origen de la fortuna dels Borbó. 
La constitució no pot ser una excusa per tapar de nou la corrupció de la monarquia. 

Per tots aquests motius el grup municipal d’Esquerra Republicana proposa a 
l’Ajuntament de Vilafranca d’adopció dels següents acords: 

PRIMER.- Manifestar el rebuig al sistema monàrquic espanyol, corrupte i hereu 
del franquisme. 
 
SEGON.- Demanar al Congrés dels Diputats la creació d’una comissió 
d’investigació que permeti investigar les presumptes irregularitats comeses per 
membres de la Família Reial, així com dels seus còmplices, i les seves possibles 
influències en la política diplomàtica i comercial de l'Estat espanyol amb l'Aràbia 
Saudita. 
 
TERCER.- Expressar el suport a qualsevol iniciativa encaminada a denunciar 
l’opacitat de la monarquia espanyola, i en favor de clarificar qualsevol presumpte 
irregularitat comesa per la mateixa.  
 
QUART.- Traslladar aquests acords a la mesa del Congrés dels Diputats, i a la 
mesa del Senat.  
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VOTACIÓ: 
 
Es sotmet a votació els tres primers punts de la moció amb el següent resultat: 
 
Punt primer: El punt és aprovat amb 15 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 2 CUP, 1 
VeC) i 1 vot en contra (1  C’s). Total vots emesos: 16. 
 
Punt segon: El punt és aprovat amb 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 
CUP, 1 VeC) i 1 vot en contra (1  C’s).  
 
Punt tercer: El punt és aprovat amb 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, % PSC, 2 
CUP, 1 VeC) i 1 vot en contra (1  C’s). 
 
 
INTERVENCIONS: 
 
El Sr. Pere Sàbat (ERC) la no tolerància de la corrupció és un deure cívic de 
qualsevol demòcrata, sigui de qui sigui el fet corrupte. Cal tolerància zero contra la 
corrupció. 
 
La institució monàrquica no té cap sentit democràtic. I menys l’espanyola, que 
prové del franquisme. 
 
Fins i tot el Govern més progressista de la història no mou fitxa. Els fets que 
s’investiguen són arran de l’existència d’un compte a Suïssa de 100 milions d’euros 
que provenen de la venda d’armes i de les comissions per la construcció de l’AVE a 
Aràbia Saudí. Cal reclamar que s’investigui la corrupció de la monarquia borbònica. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) exposa que aquesta és una moció genèrica. ERC segueix 
capficada en desprestigiar les institucions democràtiques de l’Estat. I recorda que el 
màxim representant de l’estat a Catalunya és el president de la Generalitat. 
 
La intenció de la moció és atacar al cap d’Estat. En aquests moments ERC prefereix 
parlar d’escàndols de corrupció. Podien haver parlat de la mala gestió de la 
Generalitat en la gestió de les residències d’avis, o d’altres casos de corrupció. Ara 
a ERC li interessa parlar del cap d’Estat emèrit. 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) demana al Sr. Garcia que cenyeixi el debat al punt de 
l’ordre del dia. 
 
El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que estan a favor de tota la transparència, no 
com ERC, que en més d’un cas no ha permès alguna investigació. 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que comparteixen l’esperit de la moció, 
encara que no l’oportunitat. Comparteixen que el rei emèrit doni comptes davant 
d’una Comissió del Congrés. 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que sempre han considerat la monarquia com a 
corrupta i hereva del feixisme, que ha servit per apuntalar al règim del 78, que és 
corrupte. Cal començar a abolir aquesta monarquia. 
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I també cal parlar del cas Palau... 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) demana al Sr. Viñas que cenyeixi el debat al punt de 
l’ordre del dia. 
 
El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que considera que la moció està parlant de 
corrupció, com la del PP al País Valencià o el PSOE a Andalusia. Cal acabar amb tot 
tipus de corrupció. 
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que troben bé crear una Comissió 
d’Investigació. La corrupció és un mal transversal. Recorda que quan hi ha 
expedients judicials oberts, les Comissions d’Investigació no han funcionat mai i els 
diputats el que han dit és que om que hi ha un procés obert, no convé la Comissió 
d’investigació. 
 
Demanen que la moció es pugui votar punt per punt, ja que els agradaria mostrar 
la seva conformitat amb el segon i tercer punt de la moció. 
 
El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que la moció té tres punts concrets. 
Estan d’acord amb rebutjar el sistema monàrquic espanyol i més desprès del 
discurs del Rei el 3 d’octubre. Pel que fa a la corrupció, caldrà demostrar-la. 
 
El règim monàrquic és hereu del franquisme, instaurat per un dictador feixista. 
 
Estan d’acord en la creació d’una comissió d’investigació. Estan d’acord amb 
qualsevol iniciativa denunciant l’opacitat de la Monarquia. 
 
El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que no pretenen desprestigiar la monarquia, es 
desprestigia sola i recorda que el Sr. García ha volgut enumerar els casos de 
corrupció d’ERC, però no n’hi ha.     
 
 

14. PRECS I PREGUNTES 
 
 
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que formularà les preguntes per escrit. 
 
No obstant, formula el recordatori d’allò que van quedar a la Junta de Portaveus, 
que era la necessitat de trobar-se per gestionar l’aplicació dels recursos contra la 
crisi sanitària i econòmica. 
 
La Sra. Maria Ramon (CUP) demana si l’ajuntament té pensa fer una campanya 
informativa sobre l’ús de les mascaretes i de com portar-les i fer una campanya 
específica per als comerços? 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que hi ha pensat, però actualment s’està a 
l’espera de que el Govern fixi la regulació. 
 
El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) afegeix que la policia local està fent visites 
informatives als comerços. 
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La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que algunes persones s’han dirigit queixant-
se de no poder accedir als lavabos de l’ajuntament, cosa que considera 
inacceptable en l’actual situació. 
 
L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que ell ha vist entrar persones al lavabo. 
Desconeix si hi ha hagut algun problema.      
 
 
 
 
Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta. 
 
El secretari,                                                      Vist i plau 
                l'alcalde, 
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